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Commissie voor Landsverdediging Commission de la Défense nationale 
 

van 

 

WOENSDAG 18 DECEMBER 2024 

 
Voormiddag 

 
______ 

 

 

du 

 

MERCREDI 18 DÉCEMBRE 2024 

 
Matin 

 
______ 

 
 
De openbare commissievergadering wordt geopend om 10.06 uur en voorgezeten door de heer Peter  
Buysrogge. 
La réunion publique de commission est ouverte à 10 h 06 et présidée par M. Peter Buysrogge. 
 
De teksten die cursief zijn opgenomen in het Integraal Verslag werden niet uitgesproken en steunen uitslui-
tend op de tekst die de spreker heeft ingediend. 
Les textes figurant en italique dans le Compte rendu intégral n’ont pas été prononcés et sont la reproduction 
exacte des textes déposés par les auteurs. 
 
De voorzitter: Dit is de laatste vergadering voor het kerstreces en het 
is mijn ambitie om alle geagendeerde vragen te behandelen. Ik hoop 
dat dat zal lukken. 
 
De vragen nrs. 56000743C en 56001545C van de heer Francken wor-
den uitgesteld. 
 

Le président: Les questions 
nos 56000743C et 56001545C de 
M. Francken sont reportées.  
 

01 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De stagnerende getalsterkte van 

Defensie" (56001131C) 

01 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La stagnation des effectifs de la 

Défense" (56001131C) 
 

01.01  Annick Ponthier (VB): Mijnheer de voorzitter, ik verwijs naar de 

schriftelijke versie van mijn vraag. 
 
Uit de recente cijfers van het legercontingent blijkt dat ons personeels-
bestand stagneert. Het maximumaantal militairen dat op eenzelfde dag 
gelijktijdig bij Defensie actief mag zijn, is voor 2025 vastgelegd op 
27.500. Dit aantal bestaat uit 24.200 actieve militairen en leerlingen, 300 
actieven buiten de personeelsenveloppe en 3.000 reservisten. In 2024 
bedroeg het legercontingent 27.200 militairen en in 2023 was dat aantal 
26.981. Er zit dus nauwelijks een positieve evolutie in onze getalsterkte, 
nochtans onontbeerlijk voor een performant defensieapparaat. 
 
Defensie haalt een aantal oorzaken aan, met name de pensionerings-
golf waarvan de effecten nog niet zijn uitgewerkt en de vormingsattritie 
die hoog blijft. We dweilen met de kraan open, met andere woorden. Dit 
zijn misschien verklaringen, maar wat ons betreft geen excuses. Dit land 
en de NAVO kan zich gewoon geen zwakke defensie meer veroorloven. 
Wij zitten onder de kritieke ondergrens van 25.000 manschappen, die 
nodig zijn om onze kerntaken uit te voeren. 
 
Ik stel u graag hierover volgende vragen: 
 
Kan u de reeds genomen en nog geplande maatregelen inzake vor-
mingsattritie nog eens uiteenzetten? Hoe wil men de retentie verhogen, 

01.01  Annick Ponthier (VB): Le 

contingent de l'armée est fixé à 
27 500 militaires pour 2025, soit à 
peine plus qu'en 2024 et 
qu'en 2023. La stagnation des ef-
fectifs serait imputable à la vague 
de départs à la retraite et à l'attrition 
durant la formation. 
 
Quelles mesures ont-elles été 
prises pour lutter contre cette attri-
tion? Comment prévoit-on de réo-
rienter les candidats soldats non re-
tenus vers d'autres postes au sein 
de la Défense? Comment augmen-
ter le nombre de recrutements? 
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met andere woorden? 
Welke maatregelen zijn er al genomen om niet-geslaagde kandidaat-
soldaten om te leiden naar andere functies binnen Defensie? 
Hoe wil men het aantal rekruteringen verder opdrijven? Kan een ver-
plichte algemene burgerdienst geen soelaas bieden? Wat zijn de di-
verse meningen daarover binnen militaire kringen én experts? Het is 
geen tijd om onszelf op de borst te kloppen omwille van 10.000 aanwer-
vingen deze legislatuur, maar om een tandje bij te steken. 
 

01.02 Minister Ludivine Dedonder: De aanpak van de vormingsattritie 

is een gevecht dat op vele fronten wordt geleverd. Continu wordt de 
vinger aan de pols gehouden om zo snel mogelijk signalen en verbeter-
mogelijkheden op te pikken. We voeren gesprekken met postulanten, 
nemen exitinterviews af van kandidaten die Defensie verlaten en er zijn 
nauwe contacten vanuit de staf van Defensie met de scholen en lesge-
vers. Volgend jaar zullen nog meer maatregelen worden toegepast. We 
zullen inzetten op het beter informeren van de nieuwe rekruten en hun 
ouders, op de organisatie van de vorming en op de kwaliteit van het 
pedagogisch project. 
 
Op de dag van de inlijving worden de nieuwe kandidaten samen met 
hun ouders ontvangen. Ze worden dan geïnformeerd over de inhoud en 
het verloop van de opleiding en kunnen de infrastructuur ontdekken. 
Met een aangepast begeleidingsprogramma proberen we ervoor te zor-
gen dat de kandidaten fysiek beter voorbereid zijn. Het programma tij-
dens de eerste week werd herzien om de overgang van het burger- naar 
het militaire leven minder abrupt te maken. De kandidaten zullen nog 
beter geïnformeerd worden door middel van documenten, bezoeken en 
contacten. Op die manier zullen ze gemakkelijker keuzes kunnen ma-
ken voor hun toekomst binnen Defensie. 
 
De duur van de vorming werd verlengd, zodat de kandidaten meer tijd 
krijgen om de leerstof te verwerken. Ook de lesprogramma’s werden 
geleidelijker opgevat door toepassing van moderne pedagogische tech-
nieken, met het bijbehorende lesmateriaal. 
 
Ten slotte zetten we ook in op de kwaliteit van het onderricht door een 
continue coaching van de lesgevers. 
 
Naast de reeds bestaande procedures om kandidaten na hun inlijving 
te heroriënteren naar een andere functie binnen Defensie, is het de be-
doeling om nog meer in te zetten op andere mogelijkheden binnen het 
reservestatuut en als burger bij Defensie. Tijdens de verschillende re-
kruteringsevenementen zullen daarom vertegenwoordigers van de bur-
gerpersoneelsleden en van het reservekader aanwezig zijn. Ook tijdens 
de selectie zouden postulanten al geheroriënteerd worden naar andere 
mogelijkheden binnen Defensie. De huidige omgeving, gekenmerkt 
door toenemende geopolitieke spanningen en de snelle evolutie van 
bedreigingen en socio-economische uitdagingen, dwingen Defensie om 
haar strategie voor rekrutering te diversifiëren en het personeelsbe-
stand te vergroten.  
 
Deze studie wordt bemoeilijkt door een krappe arbeidsmarkt waarin 
men in veel sectoren actief op zoek is naar nieuwe medewerkers. De 
concurrentie is intenser dan ooit. Om het aantal wervingen blijvend te 
verhogen combineren we verschillende strategieën met het oog op een 
profilering als aantrekkelijke en moderne werkgever. Enerzijds willen we 
via de richting Defensie en Veiligheid stages, jongerenprogramma’s en 

01.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Pour combattre l'attrition au 
cours de la formation, nous organi-
sons des entrevues avec les candi-
dats, y compris lorsqu'ils quittent la 
Défense, et l'État-major de la Dé-
fense entretient des contacts étroits 
avec les écoles et les enseignants. 
L'année prochaine, nous souhai-
tons encore mieux informer les re-
crues et leurs parents, mais aussi 
améliorer l'organisation et la qualité 
du projet pédagogique, de sorte que 
les candidats puissent plus facile-
ment opérer des choix quant à leur 
avenir à la Défense. 
 
Le jour de l'incorporation, les nou-
veaux candidats et leurs parents 
sont informés sur la formation et 
peuvent découvrir les infrastruc-
tures. Grâce à un programme d'ac-
compagnement adapté, nous tâ-
chons de mieux préparer physique-
ment les candidats. Le programme 
de la première semaine a été revu 
afin de rendre le passage de la vie 
civile à la vie militaire moins 
brusque. La durée de la formation a 
été prolongée, de sorte que les can-
didats disposent de plus de temps 
pour assimiler la matière. Les ensei-
gnants bénéficient également d'un 
coaching permanent. 
 
La Défense entend se concentrer 
encore davantage sur d'autres em-
plois qui relèvent du statut de réser-
viste et du volet civil. C'est pourquoi 
des représentants du personnel civil 
et du cadre de réserve seront éga-
lement présents aux événements 
de recrutement. Les recrues peu-
vent déjà être réorientées au cours 
de la sélection. 
 
Les tensions géopolitiques ac-
tuelles poussent la Défense a ac-
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vrijwillige diensten voor collectief nut op een proactieve manier de inte-
resse bij jongeren aanwakkeren. Anderzijds zullen we verder inzetten 
op een flexibele werving en selectie, een aangepaste en meer geper-
sonaliseerde onboarding, een modern loopbaanbeheer, een moderne 
vorming en een verhoogde samenwerking met publieke en private ac-
toren.  
 
Het belang van het personeel is lang onderschat, wat tot de huidige 
situatie heeft geleid. Daarom vormt het personeel sinds het begin van 
mijn mandaat een prioriteit. Als gevolg daarvan heeft het aantal nieuwe 
rekruten het hoogste niveau in 30 jaar bereikt, waardoor Defensie de 
grootste rekruteerder en opleider van het land is geworden.  
 
Vandaag zijn er geen concrete plannen om een algemeen verplichte 
burgerdienst in te voeren. 
 

croître ses effectifs, mais l'insuffi-
sance de l'offre sur le marché de 
l'emploi complique la tâche. Nous 
suivons différentes stratégies afin 
de mettre en valeur la Défense en 
tant qu'employeur attractif et mo-
derne, notamment par le biais de 
l'option Défense et sécurité, de 
stages et de services volontaires 
d'utilité collective pour susciter 
l'intérêt des jeunes. Nous travaillons 
également à la flexibilité du recrute-
ment et de la sélection, à une ges-
tion moderne des carrières, à une 
coopération avec des acteurs pu-
blics et privés, etc.  
 
Le personnel a toujours été ma prio-
rité et le nombre de nouvelles re-
crues n'a jamais été aussi élevé de-
puis 30 ans. 
 
Aucun projet concret ne vise aujour-
d'hui à instaurer un service civil obli-
gatoire. 
 

01.03  Annick Ponthier (VB): Zoals u zelf aangeeft, vergt het tegen-

gaan van de attritie een diverse en overkoepelende aanpak. Ik ben ook 
blij dat er blijvend aandacht is voor de toekomst, zeker voor de vor-
mingsattritie, die een groot probleem blijft.  
 
Er zijn immers diverse redenen voor deze attritie. Een ervan is het ver-
keerde verwachtingspatroon waarmee  jonge rekruten starten. Het feit 
dat Defensie er extra op inzet om die verwachtingspatronen in het begin 
en cours de route bij te sturen, is alleen toe te juichen.  
 
Ook de aandacht voor omleidingen naar andere functies binnen Defen-
sie voor niet-geslaagde kandidaat-soldaten blijft een aandachtspunt. 
Het klinkt in theorie dus allemaal heel positief. Ik hoop dat ook de prak-
tijk dat zal aantonen. Ik zal daarover zeker cijfers opvragen via een 
schriftelijke vraag. 
 

01.03  Annick Ponthier (VB): Je 

me réjouis que la Défense tente de 
faire en sorte que les attentes des 
jeunes correspondent mieux à la ré-
alité, car ce n'est guère le cas lors-
qu'ils entament leur formation. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

02 Samengevoegde vragen van 

- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De gelekte plannen van het nieuwe hoofd-
kwartier van Defensie in Brussel" (56001212C) 
- Alain Yzermans aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De onbedoelde openbaarmaking van de plan-
nen voor het nationale veiligheidscentrum" (56001230C) 
- François De Smet aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het onbedoeld online zetten van de plannen 
van het toekomstige hoofdkwartier van Defensie" (56001246C) 
- Rajae Maouane aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De zorgen over en de veiligheidsimplicaties 
van de gelekte plannen v.h. hoofdkwartier van Defensie" (56001250C) 

02 Questions jointes de 

- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La divulgation des plans du nouveau quartier 
général de la Défense à Bruxelles" (56001212C) 
- Alain Yzermans à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La publication involontaire des plans du centre 
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de sécurité nationale" (56001230C) 
- François De Smet à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La diffusion malhabile sur internet des plans 
du futur quartier général de la Défense" (56001246C) 
- Rajae Maouane à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'inquiétude sur la fuite des plans du futur QG de 
la Défense et les implications sécuritaires" (56001250C) 
 
De voorzitter: De heer Yzermans is niet aanwezig. De heer Weydts zal namens de Vooruitfractie de honneurs 
in de commissie voor Defensie waarnemen. Hij kan natuurlijk niet zomaar een vraag overnemen, hij onder-
steunt echter alleszins het pleidooi dat de heer Yzermans hier in de commissie zou hebben gehouden. 
 

02.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, het nieuwe hoofd-

kwartier van Defensie in Brussel moet tegen eind 2027 af zijn. De plan-
nen worden op het moment uitgewerkt. Het lijkt logisch dat daarbij de 
nodige waakzaamheid aan de dag wordt gelegd. Veiligheid moet zeker 
bij Defensie altijd on top of the agenda staan. Het nieuwe gebouw wordt 
immers een strategisch gevoelig bolwerk, dat onderdak zal geven aan 
de staf van Defensie, het Cyber Command en de militaire inlichtingen-
dienst ADIV. 
 
Groot was dus mijn verbazing – dat gevoel deel ik met anderen – toen 
de gedetailleerde grondplannen, inclusief gevoelige informatie over toe-
gangs- en circulatieplannen, publiek online konden worden gedownload 
via het overheidsplatform OpenPermits. 
 
Nochtans droegen de plannen klaarblijkelijk de stempel van beperkte 
verspreiding. Blijkbaar was de projectverantwoordelijke van Defensie 
zich niet bewust van het feit dat ingevolge de voorgeschreven admini-
stratieve stedenbouwkundige procedure, de documenten verplicht pu-
bliekelijk raadpleegbaar zijn. 
 
Dat een mediakanaal opmerkte dat de documenten voor beperkte ver-
spreiding door het publiek konden worden gedownload en Defensie 
moest waarschuwen, is des te pijnlijker. Defensie heeft dan ook veront-
rust gereageerd op de feiten. Dat stond althans in de media. 
 
Een en ander doet vragen rijzen over het in handen vallen van strate-
gisch gevoelige informatie. Wij denken spontaan aan het incident waar-
bij Chinese hackers enkele jaren geleden door een cyberaanval infor-
matie konden verkrijgen. Hoe is dat kunnen gebeuren? Waar ligt de ver-
antwoordelijkheid? 
 
Hoe evalueert u als minister het risico van gelekte strategisch gevoelige 
informatie? Welke gevolgen zou dat kunnen hebben voor onze veilig-
heid? 
 
Er wordt op het moment een onderzoek gevoerd naar wie de informatie 
heeft gedownload tijdens de 48 uur dat de informatie online stond. Kunt 
u het onderzoek toelichten? Welke conclusies worden daaruit getrok-
ken? 
 
Wordt ook onderzocht op welke manier La Dernière Heure aan de in-
formatie kwam? Kan dat zijn gebeurd door een intern lek? 
 
Mevrouw de minister, wat hebt u de voorbije jaren na de cyberaanval 
door Chinese hackers ondernomen om de strategisch gevoelige infor-
matie te beveiligen? Met andere woorden, wat zult u doen om het alge-
meen bewustzijn rond veiligheid te verhogen? Welke maatregelen mag 
en zult u in deze periode van lopende zaken nog nemen om dergelijke 

02.01  Annick Ponthier (VB): Le 

nouveau quartier général de la Dé-
fense à Bruxelles doit être achevé 
d'ici la fin 2027. Il accueillera l'état-
major de la Défense, le Cyber Com-
mand et le Service Général du Ren-
seignement et de la Sécurité 
(SGRS). Les plans sont en cours 
d'élaboration. À notre grande sur-
prise, les plans détaillés ont pu être 
téléchargés en ligne par le biais de 
la plateforme publique openper-
mits.brussels, alors que leur diffu-
sion devait être limitée. 
 
Comment cela a-t-il pu arriver? 
Comment évaluez-vous les consé-
quences de cette fuite d'informa-
tions stratégiquement sensibles? 
 
Une enquête est actuellement me-
née en vue de déterminer qui a té-
léchargé ces informations pendant 
les 48 heures où elles ont été dispo-
nibles en ligne. Pouvez-vous en dire 
davantage à ce sujet? Comment le 
quotidien La Dernière Heure a-t-il 
obtenu ces informations? Quelles 
mesures avez-vous prises et pren-
drez-vous pour sécuriser les infor-
mations stratégiquement sen-
sibles? Qu'en est-il du coût et du ca-
lendrier de la construction? 
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voorvallen in de toekomst te vermijden? 
 
Welke risico’s zijn verbonden aan het lekken van de bewuste informa-
tie? 
 
Ter zijde vernam ik ten slotte graag hoeveel het nieuwe gebouw nu zal 
kosten en hoe het zit met de timing. 
 

02.02  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, voilà une affaire 

tout de même assez curieuse! La presse s’est fait l’écho de la mise en 
ligne pendant 48 heures en libre accès d'informations estampillées 
"diffusion restreinte", en l'occurrence les plans du futur quartier-général 
"haute sécurité" de la Défense qui devrait regrouper sur un même lieu 
les services de l’état-major de la Défense, le Service général du 
Renseignement et de la Sécurité (SGRS) et le commandement cyber, 
avant que la Défense belge les retire après avoir été avertie du 
problème. Voilà une faille sécuritaire pour le moins inquiétante. 
 
Visiblement, la Défense pensait que les documents ne seraient consul-
tables que sur demande et sans la possibilité de les copier. En dépit du 
fait d’avoir été "épurés", puisqu'ils figuraient apparemment sur le site en 
vue d'une enquête publique, il n’en demeure pas moins qu’ils ont pu 
livrer des renseignements à des personnes qui n’avaient pas à les con-
naître. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous nous faire savoir si une enquête a 
bien été ouverte au sein de la Défense afin de dégager les responsabi-
lités de cette faute et, le cas échéant, de pouvoir constater des manipu-
lations informatiques qui auraient pu être effectuées par des tiers à des 
fins malveillantes au cours de cette diffusion en libre accès? Des me-
sures ont-elles été prises afin de sécuriser lesdits plans et leur poten-
tielle future diffusion et, bien entendu, de prévenir qu'une telle faille ne 
se reproduise? 
 

02.02  François De Smet (DéFI): 

De plannen van het toekomstige 
'hoogbeveiligde' hoofdkwartier van 
Defensie, die de classificatie "be-
perkte verspreiding" kregen, ston-
den 48 uur lang online voordat De-
fensie ze offline haalde. Defensie 
dacht dat de documenten enkel op 
aanvraag beschikbaar zouden zijn 
en dat er geen kopieën van ge-
maakt konden worden. Het waren 
natuurlijk vereenvoudigde plannen 
voor een openbaar onderzoek, 
maar mensen die er normaal geen 
inzage mochten van hebben, kon-
den er wel informatie uithalen. 
 
Voert Defensie een onderzoek uit 
om te achterhalen wie er voor deze 
fout verantwoordelijk is en om na te 
gaan of derden met kwade bedoe-
lingen de plannen eventueel ge-
download hebben? 
 
Werden er maatregelen genomen 
om die plannen en de toekomstige 
verspreiding ervan te beveiligen en 
om te voorkomen dat een dergelijke 
situatie zich opnieuw voordoet? 
 

02.03  Ludivine Dedonder, ministre: Chers collègues, je tiens à préci-

ser d'emblée qu'aucune information militairement sensible n'est reprise 
dans les plans qui font partie du dossier de demande de permis. 
 
Dans la procédure d'octroi du permis de construction, un grand nombre 
d'instances consultatives interviennent. Par conséquent, la Défense an-
ticipe le fait qu'il y a toujours un risque potentiel de fuite de contenu, et 
une série de plans modifiés a été préparée desquels les informations 
sensibles telles que la destination et l'agencement des espaces ont été 
enlevées. Ils ne contenaient que les informations nécessaires aux ins-
tances consultatives, telles que les pompiers. 
 
Au cours du processus, la mention "diffusion restreinte" n'a par inadver-
tance cependant pas été supprimée sur les plans téléchargés pour l'en-
quête publique par l'adjudicataire du contrat de conception et de cons-
truction. Le journaliste de La Dernière Heure a ensuite remarqué la pu-
blication par le biais du portail OpenPermits. 
 

02.03 Minister Ludivine Dedonder: 

Vermits er bij het uitreiken van een 
bouwvergunning heel wat advise-
rende instanties betrokken zijn, an-
ticipeert Defensie op het risico dat 
er gelekt kan worden door gevoelige 
informatie op de plannen onlees-
baar te maken en alleen de informa-
tie te behouden die de instanties no-
dig hebben. De plannen bevatten 
dus geen gevoelige informatie. 
 
Door onachtzaamheid werd de ver-
melding "beperkte verspreiding" niet 
geschrapt. Dan heeft La Dernière 
Heure de publicatie opgemerkt. 
 

Dat documenten en plannen in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest tij-
dens het openbaar onderzoek zonder enige restrictie via het platform 

Le fait que des documents et des 
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OpenPermits.brussels gevisualiseerd en zelfs gedownload kunnen wor-
den, ligt bovendien gevoelig op het vlak van de auteursrechtelijke be-
scherming. 
 
In samenspraak met de bevoegde diensten werd daarom de inhoud van 
het dossier op OpenPermits.brussels beperkt tot het strikt noodzakelijke 
om het openbaar onderzoek te kunnen voortzetten. De onterechte aan-
duiding "beperkte verspreiding" werd verwijderd. Er is bijgevolg – dit 
wens ik nogmaals te beklemtonen – geen strategisch gevoelige infor-
matie gelekt. Er zijn geen gevolgen voor de veiligheid en de plannen 
van het project worden niet gewijzigd. 
 
Voor toekomstige projecten zal extra aandacht uitgaan naar de verdere 
beperking van de inhoud die ter inzage van het publiek is, met name tot 
het strikte minimum dat vereist is voor het openbaar onderzoek. 
 

plans puissent être consultés et té-
léchargés sans aucune restriction 
en Région de Bruxelles-Capitale par 
le biais de la plateforme openper-
mits.brussels constitue également 
un point très délicat sur le plan de la 
protection par le droit d'auteur. C'est 
pourquoi la teneur du dossier dispo-
nible sur la plateforme est limitée à 
ce qui est strictement nécessaire à 
la poursuite de l'enquête publique. 
À l'avenir, cette stratégie sera appli-
quée encore plus strictement. La 
mention "diffusion restreinte" a été 
supprimée et aucune information 
stratégiquement sensible n'a fuité. 
 

Diverses mesures ont été prises ces dernières années pour renforcer 
la sécurité. À la suite de la cyberattaque fin 2021, la sécurité du réseau 
a été considérablement renforcée. Des procédures spécifiques ont été 
mises en place pour analyser les risques lors de l'achat d'équipements 
et, là où cela s'avère nécessaire, restreindre l'accès des entreprises de 
pays malveillants ou autres. Des campagnes de sensibilisation du per-
sonnel ont également été lancées. 
 

Na de cyberaanval eind 2021 werd 
de beveiliging van het netwerk fors 
aangescherpt. Er werden specifieke 
procedures ingevoerd om bij de 
aankoop van materiaal een risico-
analyse te kunnen uitvoeren en in-
dien nodig de toegang van bedrijven 
uit landen die het niet goed met ons 
voorhebben, te beperken. Daar-
naast werden er campagnes opge-
zet om het personeel te sensibilise-
ren. 
 

Het project van het nieuwe hoofdkwartier verloopt volgens planning en 
binnen het budget. Het dossier bevindt zich momenteel in het stadium 
van de vergunningsaanvraag. De afbraakwerken, waarvoor een afzon-
derlijke vergunning werd verkregen, zijn vergevorderd en de bouwwer-
ken starten volgens planning in maart 2025. 
 

Le projet en est au stade de la de-
mande d'autorisation et se déroule 
comme prévu, dans les limites du 
budget. Les travaux de démolition 
sont bien avancés et les travaux de 
construction commenceront – 
comme prévu – en mars 2025. 
 

02.04  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord. Veiligheid moet altijd een prioriteit zijn, zeker voor dergelijke 
plannen bij Defensie en in de huidige geopolitieke toestand met onder 
andere spionagepraktijken en cyberaanvallen. 
 
U beklemtoont dat geen strategisch gevoelige informatie gelekt werd, 
aangezien die uit de plannen werd gehaald. Nochtans lezen we in de 
media dat Defensie verontrust heeft gereageerd. Als er toch geen risico 
is van een eventueel strategisch gevoelig lek, waarom reageert Defen-
sie dan verontrust? Dat klinkt toch anders dan wat u hier antwoordt. Dat 
wil ik wel even extra in de verf zetten. 
 
De kwestie vraagt inderdaad veel aandacht en we zullen zien of dat in 
de toekomst ook gebeurt. Als er onduidelijkheden zijn in gevoelige dos-
siers en Defensie of andere overheidsdiensten daar niet zomaar op kun-
nen ingaan, dan is er specifiek overleg nodig met de andere partij, in 
casu de lokale overheid. Ik hoop dat dat op korte termijn ook gebeurt, 
zodat gelijkaardige feiten in de toekomst vermeden worden. Ook al 
wordt gevoelige informatie uit het dossier gehaald, het kan echt niet dat 
dergelijke plannen zomaar publiekelijk gedownload kunnen worden. Ik 

02.04  Annick Ponthier (VB): La 

sécurité doit toujours être prioritaire. 
S'il n'y a pas de risque de fuite éven-
tuelle d'informations stratégique-
ment sensibles, pourquoi la Dé-
fense réagit-elle avec inquiétude? 
Dans de tels dossiers sensibles, la 
Défense et les autres services pu-
blics doivent mener une concerta-
tion spécifique, en l'occurrence 
avec les autorités locales. 
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meen dat u daarop echt moet inzetten. 
 

02.05  François De Smet (DéFI): Madame la ministre, je vous remercie 

pour votre réponse.  
 
Il y a tout de même de la fébrilité de la part de la Défense parce que soit 
ces plans sont complètement inoffensifs, et dans ce cas, il n'y a pas 
besoin de les retirer dès qu'on signale un problème, soit ils ne le sont 
pas. Ce n'est jamais anodin d'avoir des plans de quartiers généraux qui 
se promènent sur les sites internet. Dans ce cas, la réaction de la Dé-
fense était appropriée. Mais alors, il y a une faille. Quelque part, on n'en 
sort pas, sauf que je crois que ce dossier doit nous servir de petit signal 
d'alarme pour encore renforcer l'accès restreint à la diffusion de ce 
genre d'informations, à l'avenir, dans un contexte géopolitique extrême-
ment fébrile.  
 

02.05  François De Smet (DéFI): 

Het is geen onbeduidend feit dat 
plannen van een hoofdkwartier on-
line te vinden zijn. De reactie van 
Defensie was gepast, maar een en 
ander wijst wel op een zwakke plek. 
We moeten dit signaal aangrijpen 
om de controle aan te scherpen op 
de verspreiding van informatie in 
een zeer gespannen geopolitieke 
context. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

03 Questions jointes de 

- Robin Tonniau à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les pensions des militaires" (56001213C) 
- Raoul Hedebouw à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La pension des militaires" (56001216C) 
- Nabil Boukili à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le budget de la Défense" (56001362C) 

03 Samengevoegde vragen van 

- Robin Tonniau aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De pensioenen van de militairen" (56001213C) 
- Raoul Hedebouw aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het pensioen van de militairen" (56001216C) 
- Nabil Boukili aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De defensiebegroting" (56001362C) 
 

03.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw 

de minister, dit is een speciale periode, want u bent minister in lopende 
zaken, terwijl er regeringsonderhandelingen lopen om een nieuwe re-
gering op poten te zetten. Het is echter duidelijk welke richting de ari-
zonacoalitie uit wil. We hebben allemaal de supernota's van de heer De 
Wever gelezen. Arizona wil zwaar besparen op onze pensioenen en 
ook op de pensioenen van onze militairen.  
 
Arizona wil besparen op de militaire pensioenen door militairen simpel-
weg te verplichten om langer aan het werk te blijven, alsof die militairen 
zomaar langer kunnen werken. Volgens mij kan men immers geen ge-
loofwaardige defensie uitbouwen met 60-plussers. Daarenboven tast 
men zo ook de aantrekkelijkheid van het beroep aan, waardoor men 
minder militairen zal kunnen rekruteren. Onze militairen brengen nu al 
veel offers in hun familiale leven. Ze moeten steeds paraat zijn om op 
buitenlandse missie te gaan. Ze zijn vaak weg van huis. Er is geen ka-
zerne meer in elke provincie. Die mensen brengen vandaag al veel of-
fers.  
 
Defensie berekende zelf dat drie keer meer militairen zullen vertrekken 
wanneer de pensioenleeftijd van vandaag 56 jaar zal opgetrokken wor-
den naar 67 jaar. Ziet u al een militair ouder dan 60 rondlopen met een 
rugzak van 20 kilogram?  
 
De militaire vakbond berekende dat de hogere lonen door de pensioen-
hervorming Defensie 225 miljoen per jaar extra zouden kosten. Zelfs 
zonder nieuwe uitgaven en nieuw materieel zou Defensie in 2035 nood 
hebben aan 31.000 militairen. Met de hervorming zouden we stranden 
op 22.000. Het is alsof wij we garage vol Ferrari's bouwen en geen be-
stuurders voorzien.  

03.01  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Le futur gouvernement Ari-
zona entend faire des économies 
drastiques dans le domaine des 
pensions des militaires en obligeant 
le personnel de la Défense à travail-
ler plus longtemps. Il me semble dif-
ficile de construire une défense cré-
dible avec des militaires de plus de 
60 ans. En outre, cette mesure af-
faiblirait encore l'attractivité de la 
profession.  
 
Que pensez-vous des projets de ré-
forme des pensions proposés par la 
coalition Arizona? Pourriez-vous 
établir une estimation des coûts 
supplémentaires que représenterait 
pour la Défense un relèvement de 
l'âge de la retraite? 
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Mevrouw de minister, hoe staat u tegenover die pensioenhervormings-
plannen van de arizonacoalitie?  
 
Hoe kijkt u naar het feit dat Defensie meer geld zal uitgeven aan mate-
rieel en minder aan militairen, en dus zal besparen op hun pensioenen?  
 
Kunt u een inschatting maken van de meerkost voor Defensie wanneer 
de pensioenleeftijd van de militairen effectief zou worden verhoogd naar 
67 jaar?  
 

03.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Tonniau, veuillez m'ex-

cuser, mais ma réponse sera apportée en français et en néerlandais, 
puisque d'autres auteurs étaient inscrits.  
 
Gebaseerd op de ideeën uit de eerste nota van de federale formateur 
zou de pensioenleeftijd vanaf 2025 gradueel worden verhoogd, om in 
2043 de leeftijd van 67 jaar te bereiken. De meerkosten voor de Staat, 
rekening houdend met de besparingen op de pensioenen, zou daardoor 
gradueel stijgen om in 2043 op ongeveer 150 miljoen euro op jaarbasis 
uit te komen. Voor de periode 2025-2043 zou dat neerkomen op een 
totaal van ongeveer 2 miljard euro. 
 

03.02  Ludivine Dedonder, 

ministre: D'après une note du 
formateur, l'âge du départ à la 
retraite augmenterait 
progressivement à partir de 2025 
pour atteindre 67 ans en 2043. Les 
coûts supplémentaires s'élèvent à 
150 millions d'euros par an à partir 
de 2043. Les coûts augmenteraient 
d'environ 2 milliards d'euros sur 
l'ensemble de la période. 
 

Les prévisions budgétaires que je viens de décrire montrent clairement 
que les conséquences possibles d’une telle mesure sont préjudiciables 
à la transformation et à l’opérationnalité.  
 
Outre le développement de nouvelles capacités grâce aux investisse-
ments prévus par la loi de programmation militaire, la transformation 
signifie, entre autres, changer littéralement la structure organisation-
nelle pour la rendre mieux adaptée à l’exécution de nos missions es-
sentielles, qui sont la continuité des opérations à l’étranger, la défense 
collective et l’aide à la nation. C’est pourquoi, par exemple, des capaci-
tés qui ne font pas partie du cœur de métier du département, comme la 
restauration et la garde des quartiers, ont été externalisées lors de la 
précédente législature. Il s’agissait de tâches qui étaient typiquement 
prévues pour des militaires plus âgés, qui pourraient souffrir davantage 
d’inconfort physique. La Défense n’est donc tout simplement pas en 
mesure de déployer tous les militaires jusqu’à 67 ans. 
 
Le métier de militaire, c’est aussi avant tout un métier dans lequel la 
préparation physique est d’une grande importance. Il est utopique de 
penser que l’on puisse demander la même chose aux militaires plus 
âgés sur le terrain qu’à leur jeunes collègues. 
 
Enfin, une augmentation de l’âge de la retraite entraînerait des consé-
quences en chaîne sur les dispositions légales du statut de militaire. Par 
exemple, cela limiterait les possibilités d’évolution pour les jeunes mili-
taires, qui se verraient freinés dans leur progression par la présence 
prolongée de militaires plus âgés restant en poste pendant dix ans de 
plus. 
 
J'espère en tout cas que les négociateurs du nouveau gouvernement 
fédéral écouteront attentivement l’état-major de la Défense, ainsi que 
les syndicats, et qu’ils ne seront pas dogmatiques. Relever l’âge de la 
retraite à 67 ans se fera au détriment des efforts consentis et des résul-
tats déjà obtenus au cours de la dernière législature sur la voie de la 
reconstruction de la Défense.  

De budgettaire vooruitzichten tonen 
aan dat een dergelijke maatregel 
nadelige gevolgen kan hebben. 
 
De transformatie van Defensie 
houdt in dat de organisatiestructuur 
wordt omgevormd zodat die beter 
afgestemd is op de kerntaken van 
het departement. Niet-essentiële ta-
ken, die door oudere militairen wer-
den uitgevoerd, werden tijdens de 
vorige regeerperiode geoutsourcet. 
 
De fysieke voorbereiding van militai-
ren is van groot belang. Het is niet 
mogelijk om oudere soldaten de-
zelfde missies toe te vertrouwen als 
jongere soldaten. Het optrekken van 
de pensioenleeftijd zou bovendien 
de carrièremogelijkheden voor 
jonge militairen kunnen beperken 
en ondergraaft alle inspanningen 
die al geleverd werden om Defensie 
weer op te bouwen. 
 
Er moet een evenwicht gevonden 
worden tussen investeringen in ma-
terieel en ondersteuning van het 
personeel. Deze twee onderling sa-
menhangende aspecten zijn van 
fundamenteel belang om de opera-
tionele doeltreffendheid en de lan-
getermijnwerking van Defensie te 
waarborgen. 
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Il est essentiel de trouver un équilibre entre l’investissement dans le 
matériel et le soutien au personnel. Ces deux aspects interdépendants 
sont fondamentaux pour garantir l’efficacité opérationnelle et la péren-
nité de la Défense. 
 

03.03  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, uw antwoor-

den waren zeer duidelijk. Ik hoop dat de onderhandelende arizonapar-
tijen goed hebben geluisterd. Uw  berekening strandt op een meerkost 
van 150 miljoen euro per jaar voor Defensie vanaf 2043. Arizona bereikt 
daarmee het tegenovergestelde, namelijk een minder operationele De-
fensie. De privatisering van de bewaking van kazernes is al doorge-
voerd, waardoor de jobs voor de oudere militairen reeds weg zijn. U 
zegt eigenlijk dat Defensie niet weet wat ze met die oudere militairen 
zal moeten aanvangen. Anderzijds zullen jongere, instromende militai-
ren minder carrièrekansen krijgen binnen Defensie. Dat is niet onbe-
langrijk, gelet op de huidige grote uitstroom naar de politie, de  
brandweer en private beveiligingsfirma's. Het is eigenlijk onmogelijk om 
zo’n functie tot 67 jaar uit te oefenen. 
 
In Italië kan men als militair op pensioen na een carrière van 40 jaar en 
7 maanden. In Frankrijk kan een militair op pensioen vanaf de leeftijd 
van 47 jaar, naargelang de functie in het leger. In Duitsland lag de ge-
middelde pensioenleeftijd van militairen in 2021 net boven de 57 jaar, 
wat vergelijkbaar is met de huidige situatie in België. De huidige pensi-
oenleeftijd van 56 jaar is er ook niet via vogelpik gekomen, maar er werd 
overeengekomen dat militairen vanaf dan hun rust verdienen. De bood-
schap aan de arizonacoalitie is dus duidelijk: met het verhogen van de 
pensioenleeftijd van militairen bereikt men het omgekeerde van wat 
men beoogt. 
 

03.03  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Cette mesure rendrait la Dé-
fense moins opérationnelle. Notre 
armée ignore à quelles tâches elle 
pourra affecter ces militaires âgés et 
par ailleurs, les jeunes militaires au-
ront moins de possibilités de car-
rière. En Italie et en France, le ré-
gime de pension des militaires est 
encore plus favorable, tandis qu'en 
Allemagne, il est comparable. Il 
n'est pas possible de rester militaire 
jusqu'à 67 ans. 
 

De voorzitter: Ik merk dat u en uw fractie er al naar uitkijken om oppositie te voeren tegen de arizonacoalitie. 
U zult echter nog even moeten wachten. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

04 Vraag van Kjell Vander Elst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het incident tussen een helikop-

ter van het Duitse leger en een Russisch schip in de Oostzee" (56001390C) 

04 Question de Kjell Vander Elst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'incident entre un hélicoptère de 

l'armée allemande et un navire russe en mer Baltique" (56001390C) 
 

04.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, begin de-

cember vond er in de Oostzee een incident plaats tussen een Duitse 
legerhelikopter en een Russisch schip. Het Russische schip vuurde 
lichtmunitie af op de helikopter, die bezig was met een verkenningsmis-
sie. De Duitse minister van Buitenlandse Zaken vermeldde dit incident 
tijdens een NAVO-bijeenkomst begin december. 
 
Het is duidelijk dat de spanningen in de regio recent zijn toegenomen 
door kabelbreuken en GPS-verstoringen. Dit is dus iets dat we zeker 
niet uit het oog mogen verliezen. De Duitse minister benadrukte ook dat 
schepen in de Oostzee regelmatig betrokken zijn bij het omzeilen van 
sancties tegen Rusland, opgelegd vanwege de oorlog in Oekraïne. 
 
Mevrouw de minister, hoe zal de NAVO reageren, gezien de ernst van 
dit incident? Worden er initiatieven genomen door de NAVO om de be-

04.01  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Début décembre, un navire 
russe a tiré des munitions éclai-
rantes sur un hélicoptère militaire al-
lemand en mer Baltique. Des inci-
dents se produisent régulièrement 
dans cette région, notamment des 
ruptures de câbles, des brouillages 
de GPS et la présence de navires 
qui tentent de contourner les sanc-
tions infligées à la Russie.  
 
Comment l'OTAN réagira-t-elle? 
Des infrastructures critiques sont 
également présentes en mer du 
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waking in de regio op te krikken, gelet op de vele pijpleidingen en data-
kabels die daar aanwezig zijn? Ook in de Noordzee is er vitale infra-
structuur. Dringt een verhoging van de beveiliging zich op in onze wa-
teren naar aanleiding van dit incident? 
 

Nord. Un renforcement de la sécuri-
sation s'impose-t-il? 
 

04.02 Minister Ludivine Dedonder: We kunnen niet anticiperen op de 

resultaten van een eventueel Duits onderzoek van dit incident, noch op 
de reactie van de NAVO, die elk nieuw incident met de nodige aandacht 
analyseert. 
 
De NAVO heeft naar aanleiding van de incidenten in de afgelopen jaren 
haar aandacht voor kritieke onderwaterinfrastructuur aanzienlijk ver-
hoogd. 
 
In België zorgt het Maritiem Informatiekruispunt (MIK) te Zeebrugge 
voor een continue elektronische opvolging van alle scheepvaart in het 
Belgische deel van de Noordzee. De marine heeft daarenboven 24/7 
een patrouillevaartuig klaar om bepaalde schepen op zee van dichtbij 
te monitoren bij hun passage voor onze Belgische kust. 
 
Die toezichtscapaciteit zal in de toekomst nog versterkt worden. Hier-
voor wordt vanuit Defensie onder andere geïnvesteerd in de verdere 
ontwikkeling van de maritieme bewaking vanuit het MIK. Recent werd 
de goedkeuring gegeven voor de bouw van een derde patrouillevaar-
tuig. 
 
België blijft binnen de NAVO en in samenwerking met onze bondgeno-
ten een constructieve partner om de veiligheid in onze regio en daar-
buiten te waarborgen. De bescherming van vitale infrastructuur zoals 
windparken, datakabels, energiepijpleidingen en scheepvaartroutes, 
zowel in de Oostzee als in de Noordzee, staat hoog op onze agenda en 
blijft een prioriteit. 
 

04.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: L'enquête concernant cet in-
cident est toujours en cours. De pré-
cédents incidents avaient déjà 
poussé l'OTAN à être encore plus 
attentive aux infrastructures sous-
marines critiques. La protection des 
infrastructures vitales en mer Bal-
tique et en mer du Nord constitue 
une priorité pour l'OTAN. 
 
En Belgique, le Carrefour d'infor-
mation maritime (CIM) effectue le 
suivi électronique de toute la 
navigation dans la partie belge de la 
mer du Nord. Un patrouilleur se tient 
prêt à assurer une surveillance 
rapprochée des navires. La Défen-
se investit dans la poursuite du 
développement de la surveillance 
maritime et dans la construction 
d'un troisième navire de patrouille. 
 

04.03  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, dank u voor 

uw antwoord. Het stemt me wel tevreden. Ik merk dat u dit hoog op de 
agenda zet en dat er inderdaad geïnvesteerd wordt in een nieuw pa-
trouillevaartuig. Die investeringen zijn nodig. Ik heb recent de cijfers op-
gevraagd. In 2023 zijn er 106 Russische schepen gespot voor onze 
Noordzeekust. In 2024 zelfs 110, tot en met september, en er zijn nog 
3 maanden te gaan. De Russische aanwezigheid in de Noordzee en 
voor onze kust stijgt exponentieel. Dit betekent dat de beveiligingsmaat-
regelen opgekrikt moeten worden. 
 
Wetende dat het fregat Leopold I in onderhoud is en dat de Belgica, die 
toch ook patrouilletaken uitvoerde voor het Belgische leger, nu aan wal 
ligt, is het niet meer dan normaal dat de capaciteit opgekrikt wordt, maar 
ik voel bij u ook de noodzaak daartoe en de ernst van de situatie. Ik 
vermoed dat iedereen in deze commissie beseft dat de marinecompo-
nent versterkt en uitgebouwd moet worden. 
 

04.03  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Ces investissements sont né-
cessaires. En 2023, 106 navires 
russes ont été repérés au large des 
côtes de la mer du Nord. En 2024, 
on a déjà dénombré davantage. La 
frégate Léopold Ier est en mainte-
nance et le Belgica est à quai. 
Chaque membre de notre commis-
sion est heureusement conscient de 
la nécessité de renforcer la Compo-
sante Marine. 
 

De voorzitter: Dat klopt. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

05 Samengevoegde vragen van 

- Kjell Vander Elst aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het FCAS-programma" (56001409C) 
- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het SCAF-programma" (56001549C) 
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05 Questions jointes de 

- Kjell Vander Elst à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le projet SCAF" (56001409C) 
- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le programme SCAF" (56001549C) 
 

05.01  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, in 2017 

werd het FCAS-programma opgericht. België is daar een waarnemer in. 
Het programma moest de centrale pijler vormen van de opkomst van 
een Europese defensie, gebouwd rond een gemeenschappelijke Frans-
Duitse basis. Het programma diende een compromis te vinden tussen 
twee verschillende visies op gevechtsluchtvaart. 
 
Als we de laatste verklaringen van kolonel Jörg Rauber, die de FCAS-
planningsafdeling van het Duitse ministerie van Defensie beheert, mo-
gen geloven, zit het programma compleet vast en zit men in een im-
passe. 
 
De drie hoofdrolspelers, Duitsland, Frankrijk en Spanje, zijn er nog 
steeds niet in geslaagd om een gemeenschappelijke routekaart voor de 
capaciteiten op te stellen voor de New Generation Fighter, het ge-
vechtsvliegtuig dat de kern van het programma vormt. 
 
Mevrouw de minister, wat is de impact voor ons land als waarnemer van 
dit programma? Wat zijn de alternatieven voor dit programma? Hebt u 
hierover contacten gehad met de verschillende betrokken partners in dit 
programma? Welke volgende stappen zullen worden genomen om dit 
programma uit de impasse te halen? 
 

05.01  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): Le programme relatif au sys-
tème de combat aérien du futur 
(SCAF) devait devenir le pilier cen-
tral d'une défense européenne, 
mais il semble dans une impasse. 
L'Allemagne, la France et l'Espagne 
ne seraient apparemment toujours 
pas parvenues à un accord sur 
l’avion de combat de nouvelle géné-
ration. Quelles sont les consé-
quences pour la Belgique en tant 
qu'observatrice? Quelles sont les 
autres options? Comment ce pro-
gramme sera-t-il relancé? 
 

05.02  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, sinds 2023 is 

ons land formeel waarnemer in dit project. De N-VA heeft er in het ver-
leden echter meermaals op aangedrongen om in te stappen in een toe-
komstproject rond gevechtsvliegtuigcapaciteit. Er lopen momenteel in-
ternationaal twee grote projecten: het SCAF-project van onder andere 
Frankrijk en Duitsland (n.v.d.r.: SCAF is de Franse afkorting voor FCAS) 
en het GCAP-project, dat getrokken wordt door het Verenigd Koninkrijk, 
Italië en Japan. Deze regering besliste om in te stappen in het SCAF-
project. Het onderzoek om tot die conclusie te komen was me toen ech-
ter niet geheel duidelijk. 
 
Zoals collega Vander Elst heeft gezegd, vernemen we nu dat er een 
aantal moeilijkheden zijn in het SCAF-project, met name door de uit-
eenlopende focussen en ambities van Frankrijk en Duitsland. Dat ver-
baast ons echter niet. Ik heb dan ook een aantal vragen. 
 
We hebben vernomen dat er een top zou zijn rond het SCAF in de loop 
van december. Weten we daarover iets? Zal die doorgaan? Zijn we 
daarbij betrokken? Kunnen we een inbreng leveren bij die besprekin-
gen? 
 
Hoe ziet u het verdere verloop? Dreigt dit geen impact te hebben op 
andere lopende dossiers, bijvoorbeeld het Frans-Duitse project rond de 
tank van de toekomst, het Main Ground Combat System? Als er proble-
men zijn tussen Frankrijk en Duitsland, dreigt dat dan ook niet over te 
slaan op andere programma's? Wat zijn daarvan de mogelijke conse-
quenties? 
 

05.02  Peter Buysrogge (N-VA): 

Depuis 2023, la Belgique a officiel-
lement le statut d'observateur dans 
le cadre du projet SCAF, qui 
achoppe actuellement en raison de 
la France et de l'Allemagne, dont les 
points d'attention et les ambitions 
diffèrent. 
 
Est-il exact qu'un sommet concer-
nant le programme SCAF est orga-
nisé au mois de décembre? Notre 
pays y participe-t-il? Comment envi-
sagez-vous la suite? Cette problé-
matique ne risque-t-elle pas d'im-
pacter d'autres dossiers en cours, 
comme celui du Main Ground Com-
bat System? Quelles peuvent en 
être les conséquences? 
 

05.03 Minister Ludivine Dedonder: Tijdens de Air Force Tech Summit 

eind november in Berlijn heeft een journalist op basis van een publieke 
verklaring van het hoofd van de FCAS-planningsafdeling van het Duitse 

05.03  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Un journaliste a conclu des 
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ministerie van Defensie geconcludeerd dat het FCAS-programma zich 
in een impasse zou bevinden.  
 
In reactie op die conclusie vatte de Franse minister van Defensie, Sé-
bastien Lecornu, begin december tijdens een hoorzitting in de Franse 
Senaat de situatie als volgt samen: ʺEr moeten inderdaad nog belang-
rijke politieke kwesties worden besproken, zoals de export maar ook 
technische aspecten, waaronder de architectuur van de systemen en 
van het vliegtuig. Hoe groot moet het vliegtuig zijn? Wat is het gewicht 
en hoe kan het voldoen aan de specifieke eisen van Frankrijk? Die keu-
zes zijn essentieel voor de volgende fase van de periode 2026-2029 
waarin de architectuur en het ontwerp worden gevalideerd. Dat de defi-
nitieve architectuur nog niet is vastgelegd, ligt in lijn met de planning en 
de verwachtingen van het programma. Stapsgewijs wordt er op basis 
van de gezamenlijke operationele behoeften die in 2017 zijn vastge-
legd, gewerkt aan de uiteindelijke architectuur.ʺ  
 
België en de Belgische defensiegerelateerde technologische en indu-
striële basis worden als waarnemers op de hoogte gehouden van de 
voortgang. Zo werd de Belgische industriële basis nog op 11 december 
tijdens de Belgische FCAS Industry Day georganiseerd door Agoria-
BSDI geïnformeerd over de status en de voorbereiding van de volgende 
fase. België, vertegenwoordigd door het Koninklijk Hoger Instituut voor 
Defensie, neemt als waarnemer deel aan de vergaderingen. Tijdens 
een specifieke sessie wordt de voortgang van het Belgische waarne-
merschap besproken met onderwerpen zoals de positionering van de 
Belgische industriële basis, de export, de veiligheidsovereenkomsten 
en de stappen die nodig zijn om bij een toekomstige regeringsbeslissing 
toe te treden tot het programma. Ook wordt er gekeken naar de moge-
lijke start van industriële activiteiten in 2026.  
 
Eerder dit jaar heb ik een nationale oproep gelanceerd voor onder-
zoeks- en ontwikkelingsprojecten met betrekking tot Next Generation 
Combat Aircraft Technologies. Deze oproep biedt de Belgische indu-
strie, in samenwerking met kennisinstellingen en innovatieve bedrijven, 
de mogelijkheid om technologie te ontwikkelen die waardevol kan zijn 
voor de volgende generatie luchtgevechtscapaciteit. Deze oproep is 
succesvol. Er werden meer dan dertig projecten ingediend door meer 
dan zestig Belgische bedrijven, onderzoeksinstellingen en academi-
sche organisaties. De evaluatie van de voorstellen loopt momenteel.  
 
België heeft nog geen uitnodiging ontvangen om deel te nemen aan het 
programma Main Ground Combat System, een toekomstig systeem 
voor landgevechten. Wel volgt België, samen met de Belgische indu-
strie, de ontwikkelingen in het domein land op de voet. Dit resulteert 
bijvoorbeeld in de Belgische deelname aan relevante ontwikkelingspro-
gramma's, zoals het EDA-programma Combat Unmanned Ground Sys-
tems, die van belang kunnen zijn voor het programma Main Ground 
Combat System.  
 

déclarations publiques faites récem-
ment par le chef allemand de la sec-
tion de planification du SCAF que ce 
programme se situait dans une im-
passe. Le ministre français de la 
Défense, M. Lecornu, a affirmé que 
le calendrier était maintenu, même 
si certaines questions politiques et 
techniques devaient encore être 
clarifiées. L'architecture est pro-
gressivement élaborée et sera vali-
dée en 2026-2029. 
 
La Belgique et les acteurs de la 
base technologique et industrielle 
belge sont informés, en tant qu'ob-
servateurs, de l'évolution du pro-
gramme. Les dernières informations 
datent du 11 décembre et ont été 
fournies au cours du FCAS Industry 
Day organisé dans notre pays. 
 
Le possible lancement d'activités 
industrielles en 2026 est également 
à l'examen. L'appel national à 
projets de recherche et développe-
ment en matière de Next Genera-
tion Combat Aircraft Technologies a 
été couronné de succès et 
l'évaluation des propositions est en 
cours. 
 
La Belgique n'a pas encore été invi-
tée à participer au programme de 
système principal de combat ter-
restre, mais nous suivons de près 
l'évolution de la situation. 
 

05.04  Kjell Vander Elst (Open Vld): Mevrouw de minister, bedankt 

voor uw antwoord. Ik begrijp daaruit dat alles nog op schema zit. Dat wil 
ik best geloven, maar als mij gemeld wordt dat er impasses zijn en dat 
de relatie tussen Duitsland en Frankrijk uiterst stroef verloopt, maak ik 
me toch zorgen. Zoals u terecht opmerkt, zou het feit dat wij waarnemer 
zijn kunnen uitmonden in een eventuele toetreding tot het programma. 
Dat is een keuze die een volgende regering moet maken, maar dan 

05.04  Kjell Vander Elst (Open 

Vld): La décision concernant une 
éventuelle adhésion de la Belgique 
au programme appartiendra au pro-
chain gouvernement, mais ce pro-
gramme devra être solide et viable. 
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moeten we eerst de garantie hebben dat het om een sterk en levens-
vatbaar programma voor de Belgische Defensie gaat. 
 
U zei dat er meer dan dertig ontwikkelingsprogramma’s zijn ingediend, 
waarbij meer dan zestig bedrijven en organisaties betrokken zijn. Dat is 
positief en toont aan dat de bedrijfswereld en de defensie-industrie er 
de voordelen van inzien, maar als waarnemer is het belangrijk dat we 
goed blijven opvolgen dat de samenwerking tussen Duitsland en Frank-
rijk binnen dit project goed verloopt. Zo kan een volgende regering, hoe 
die er ook uit zal zien, de juiste keuzes maken. 
 

05.05  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, u probeert een 

positief beeld te schetsen van de stand van zaken: we zouden nog altijd 
op schema zitten. Wat in de pers verscheen, komt volgens u voor reke-
ning van degene die het zou hebben gezegd en vervolgens degene die 
het zou hebben neergeschreven, maar dat het de ronde doet dat er 
sprake zou zijn van een impasse, is natuurlijk niet geruststellend. 
 
Of er nu in december 2024 daadwerkelijk een top is belegd over het 
SCAF-project, heb ik niet exact kunnen afleiden uit uw antwoord. U liet 
ook in het midden of België er op de een of andere manier van op de 
hoogte was of bij betrokken was, wat er precies op tafel lag en wat de 
eventuele inbreng van België zou zijn geweest. Dat is me allemaal niet 
geheel duidelijk.  
 
In die zin deel ik de ongerustheid, in de wetenschap dat deelname aan 
een dergelijk traject onderbouwd moet zijn en moet gebeuren op basis 
van de juiste keuzes, juist omdat het zo belangrijk is voor de toekomst, 
niet alleen ten behoeve van onze defensiecapaciteit in de toekomst en 
om mee te kunnen surfen op die golf van innovatie, maar ook in het licht 
van de industriële belangen.  
 
Als we kijken naar welk effect een vroege instap in het F-16-programma 
indertijd heeft gehad en wat een boost dat heeft gegeven aan de Belgi-
sche economie, dan is het essentieel om dat hier opnieuw te kunnen 
doen. Voor de F-35’s zijn we in een latere fase ingestapt, daar hebben 
we niet in dezelfde mate de vruchten van kunnen plukken. Het is dus 
ook voor onze industriële belangen essentieel dat we dat goed kunnen 
doen, dat we zeker weten dat we het juiste project kiezen. In die zin vind 
ik nog steeds dat het GCAP-programma verder moet worden bekeken. 
 

05.05  Peter Buysrogge (N-VA): 

La participation à un tel trajet doit re-
poser sur des choix judicieux, préci-
sément au vu de son importance 
pour notre capacité de défense, 
l'innovation et les intérêts indus-
triels. En ce sens, j'estime que 
l'autre option que constitue le Global 
Combat Air Programme doit être 
examinée plus avant. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

06 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les promotions au sein de 

l'armée" (56001450C) 

06 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De bevorderingen bij het 

leger" (56001450C) 
 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, vous 

avez récemment participé à un comité d'avancement proposant un très 
grand nombre de promotions d'officiers supérieurs au sein de la Dé-
fense. Ces promotions sont majoritairement planifiées pour le 26 dé-
cembre prochain. 
 
Lors des longues périodes d'affaires courantes précédentes, les mi-
nistres de la Défense avaient apparemment prudemment suspendu les 
comités d'avancement. Or, cette fois-ci, vous estimez que la promotion 

06.01  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): U hebt deelgenomen aan 
een bevorderingscomité, tijdens 
hetwelk voorgesteld werd om op 
26 december tal van hogere be-
roeps- en reserveofficieren te be-
vorderen. Uw voorgangers schort-
ten die comités uit voorzorg op in 
een periode van lopende zaken. 
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de nombreux officiers supérieurs est une affaire courante. Ce train de 
promotion concerne plus de 200 officiers supérieurs de carrière et de 
réserve. Je ne doute évidemment pas que ces promotions soient indi-
viduellement méritées. 
 
Madame la ministre, pourquoi le comité d'avancement s'est-il réuni en 
période d'affaires courantes? Cette pratique était-elle habituelle lors des 
périodes d'affaires courantes précédentes? Dans ce cas, mes informa-
tions seraient-elles erronées? Quel est le nombre exact d'officiers con-
cernés? Une telle procédure est-elle habituelle, y compris pour les offi-
ciers supérieurs? 
 

 
Waarom hebt u een bevorderings-
comité laten bijeenroepen? Over 
hoeveel officieren gaat het? Betreft 
dit een procedure die gebruikelijk is 
voor hogere officieren? 
 

06.02  Ludivine Dedonder, ministre: Afin de pérenniser le bon fonc-

tionnement de la Défense, il est important d'attribuer aux officiers supé-
rieurs le grade adéquat. Un comité d'avancement a donc été organisé 
le 12 novembre dernier. Ce comité s'est déroulé conformément à la cir-
culaire du premier ministre du 27 mai  2024 qui autorisait, en période 
d'affaires courantes, les promotions à la classe supérieure et acces-
sions au niveau supérieur du personnel statutaire jusqu'à la classe A5 
incluse. 
 
Ce n'était d'ailleurs pas la première fois car en septembre 2019, alors 
que le gouvernement était en affaires courantes, un comité d'avance-
ment a également été organisé. Lors de ce comité d'avancement, 
242 officiers ont été retenus pour être promus dans le grade supérieur, 
ce qui est tout à fait en ligne avec les années précédentes. Comme 
vous le constaterez, le nombre de promotions était de 266 en 2023, de 
264 en 2022 et de 293 en 2021. 
 

06.02 Minister Ludivine Dedonder: 

Voor de goede werking van Defen-
sie is het belangrijk dat de hogere 
officieren de gepaste graad hebben. 
Op 12 november werd er een bevor-
deringscomité bijeengeroepen, 
overeenkomstig de omzendbrief 
van 27 mei van de eerste minister. 
In september 2019 heeft de toen-
malige regering in lopende zaken 
eveneens een bevorderingscomité 
bijeengeroepen. 
 
Het comité heeft beslist om 240 offi-
cieren te bevorderen tot de hogere 
graad, wat vergelijkbaar is met de 
aantallen van de afgelopen jaren. 
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Merci, madame la ministre. 

Je prends acte de la réponse que vous venez de me fournir.  
 
Je suis heureux de voir que cette inquiétude était infondée. Il serait 
peut-être intéressant de réfléchir à une règle fonctionnelle pour le futur 
afin de déterminer les éléments tout à fait importants, peut-être à mettre 
en avant avec les impératifs du fonctionnement de la Défense, mais 
également un respect de l'ensemble des procédures. 
 

06.03  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Ik ben blij dat mijn 
bezorgdheid ongegrond blijkt te zijn. 
Voor de toekomst zou er nagedacht 
moeten worden over een 
functionele regel waarbij er zowel 
met de werkingsvoorwaarden voor 
Defensie als met de naleving van de 
procedures rekening gehouden 
wordt. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

07 Question de Stéphane Lasseaux à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'état des stocks et la produc-

tion de munitions pour la Défense" (56001471C) 

07 Vraag van Stéphane Lasseaux aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De munitievoorraden en de 

productie van munitie voor Defensie" (56001471C) 
 

07.01  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, de-

puis le début de la guerre en Ukraine, la question des stocks de muni-
tions et de la production au sein des États membres de l’OTAN est sou-
vent venue dans la presse. Des débats au sein de cette commission 
s’en sont fait l’écho. Depuis 2022, nous savons que les stocks à dispo-
sition de nos armées sont insuffisants et que les capacités de produc-
tion restent trop faibles. Ainsi, la promesse de fournir un million d’obus 
à l’Ukraine en un an n’a pu être remplie qu’avec retard. 
 

07.01  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Sinds het begin van de 
oorlog in Oekraïne werd er in de 
pers en in deze commissie vaak ge-
sproken over de munitievoorraden 
en de productie van munitie in de 
NAVO-lidstaten. Sinds 2022 is er 
daar een tekort aan. De toezegging 
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En cette fin de législature et à l’approche du bien triste troisième anni-
versaire de la guerre qui a révélé nos faiblesses, il peut être intéressant 
de faire rapidement un état des lieux de la situation pour la Défense 
belge. Même si je me rends compte qu’une divulgation de données chif-
frées donnerait trop d’informations à nos adversaires, j'ai néanmoins 
quelques questions. 
 
Madame la ministre, la Défense belge a-t-elle connu des progrès impor-
tants dans la reconstitution de ses stocks et permettent-ils d’assurer tant 
les entraînements que d’éventuelles futures opérations? Quelles me-
sures ont-elles été adoptées par la Belgique pour renforcer la produc-
tion des munitions dont elle a besoin?  
 
Nous sommes tous au courant de la collaboration avec Thales à Herstal 
pour des roquettes ou avec KNDS à Petit-Roeulx pour des obus. Ces 
projets avancent-ils dans les temps? Les industriels ont-ils des assu-
rances sur la demande à moyen et long terme, leur permettant de faire 
de coûteux investissements dans de nouvelles unités de production?  
 
Une augmentation éventuelle du budget de la Défense permettra-t-elle 
d’apporter des réponses à certains problèmes actuels ou l’essentiel des 
problèmes viennent-ils de la production et des goulots d’étranglement 
dans la chaîne de production? Des projets nouveaux sont-ils envisagés 
sur le territoire belge afin de répondre aux difficultés de production? La 
Défense cherche-t-elle à en susciter?  
 

om een miljoen obussen aan Oekra-
ine te leveren in een jaar tijd kon 
slechts met vertraging nagekomen 
worden. Het is verstandig om, zon-
der al te veel informatie vrij te geven 
aan onze tegenstanders, een stand 
van zaken op te maken van de situ-
atie.   
 
Heeft Defensie vooruitgang geboekt 
in verband met het aanvullen van 
haar voorraden? Zijn er voldoende 
voorraden voor trainingen en even-
tuele operaties? Wat heeft Defensie 
gedaan om de munitieproductie op 
te drijven? Liggen de samenwer-
kingsprojecten met Thales in Her-
stal voor raketten en met KNDS in 
Petit-Roeulx voor obussen op 
schema? Hebben de fabrikanten 
garanties gekregen in verband met 
de vraag op middellange en lange 
termijn, zodat ze kunnen investeren 
in nieuwe productie-eenheden? Zou 
een verhoging van het defensiebud-
get een oplossing kunnen vormen 
voor de huidige problemen? Of zijn 
de problemen te wijten aan knelpun-
ten in de productieketen? Probeert 
Defensie nieuwe projecten te ont-
wikkelen om de productieproble-
men aan te pakken? 
 

07.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lasseaux, le plan 

STAR prévoit la poursuite de la transformation de la Défense et l'arrivée 
de nouveaux systèmes d'armes. Cette arrivée se traduit également par 
l'acquisition de nouvelles munitions, spécifiques à ces nouveaux sys-
tèmes d'armes, qui doivent être en partie disponibles préalablement à 
la livraison de ces nouveaux systèmes. De cette manière, la formation 
et l'entraînement avec ces systèmes d'armes peuvent être garantis et 
la constitution des stocks opérationnels peut être entamée.  
 
Pour les systèmes d'armes existants, la reconstitution des stocks se 
poursuit. La guerre en Ukraine et les exigences supplémentaires de 
l'OTAN nécessitent des stocks supplémentaires pour accroître notre ca-
pacité de déploiement et notre état de préparation.  
 
Des efforts importants ont été consentis ces dernières années pour 
améliorer l'opérationnalité et l'entraînement des forces armées belges, 
notamment par le biais du plan de préparation, le "Readiness Plan", 
avec un montant supplémentaire d'un milliard d'euros, réparti sur les 
années 2022, 2023 et 2024. 
 
Les dotations budgétaires de ce plan de préparation ont intégralement 
été utilisées et consacrées principalement à l'achat de munitions ter-
restres de différents calibres, de munitions antichars, de munitions pour 
nos avions de combat et de munitions pour la marine. 
 

07.02 Minister Ludivine Dedonder: 

Het STAR-plan zet in op de verdere 
transformatie van Defensie, de leve-
ring van nieuwe wapensystemen en 
de voorafgaande aankoop van 
nieuwe munitie, zodat er opleidin-
gen en trainingen georganiseerd 
kunnen worden om met deze sys-
temen te leren werken en er opera-
tionele voorraden aangelegd kun-
nen worden. De aanleg van nieuwe 
voorraden voor bestaande sys-
temen wordt voortgezet. Vanwege 
de oorlog in Oekraïne en de eisen 
van de NAVO zijn er bijkomende 
voorraden nodig om onze capaciteit 
en onze paraatheid te verhogen. 
 
De voorbije jaren hebben we de 
operationaliteit en de training van 
het leger sterk verbeterd, met name 
via het paraatheidsplan, het zoge-
naamde Readiness Plan, waarbij er 
verdeeld over 2022, 2023 en 2024 
een miljard euro extra geïnvesteerd 
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Le renforcement de nos capacités industrielles nationales s'opère, entre 
autres, par le partenariat stratégique avec la FN Herstal, par le biais 
d'un contrat d'une durée de vingt ans permettant à la FN d'investir struc-
turellement dans sa capacité de production de munitions de petit calibre 
à Zutendaal dans le Limbourg, en recrutant du personnel supplémen-
taire, en construisant des bâtiments et en investissant dans un parc de 
machines. 
 
Le renforcement de nos capacités industrielles nationales, l'achat de 
nouvelles munitions spécifiques aux nouveaux systèmes d'armes et 
l'augmentation de nos stocks actuels nécessitent en effet des res-
sources budgétaires supplémentaires. Ce budget supplémentaire al-
loué à la Défense dans les années à venir lui permettra de passer des 
commandes en grand nombre et dans les délais, offrant ainsi les garan-
ties nécessaires tant à la Défense qu'à l'industrie. 
 
Une expansion structurelle de la capacité de production, de concert 
avec l'industrie belge, s'est également opérée. À titre d'exemple, je cite 
le système K-STER de la firme ostendaise Exail ou les munitions 
155 mm chez KNDS Belgium. Enfin, signalons l'intégration d'une nou-
velle capacité de production de la filiale Forges de Zeebruges de Thales 
Belgique à Herstal pour le chargement d'explosifs des muni-
tions 70 mm. 
 

werd.  
 
De begrotingsdotaties voor dat plan 
werden besteed aan de aankoop 
van landmunitie, antitankmunitie, 
munitie voor onze gevechtstoestel-
len en voor de marine. We verster-
ken onze industriële capaciteit, 
meer bepaald via het strategische 
partnerschap met FN Herstal, waar-
mee er een contract over 20 jaar ge-
sloten werd dat het voor FN moge-
lijk maakt om te investeren in zijn 
productiecapaciteit voor munitie met 
een klein kaliber in Zutendaal, door 
personeel aan te werven en te in-
vesteren in een machinepark.  
 
Voor de versterking van onze indu-
striële capaciteit, de aankoop van 
specifieke munitie voor de nieuwe 
wapensystemen en de uitbreiding 
van onze voorraden zijn er extra 
budgetten nodig. Dankzij die bud-
getten zullen we vele bestellingen 
kunnen plaatsen, wat zowel voor 
Defensie als voor de industrie ga-
ranties biedt.  
 
We hebben in overleg met de indu-
strie ook de productiecapaciteit ver-
hoogd. Zo is er het voorbeeld van 
het K-STER-systeem of de 
155 mm-munitie bij KNDS Belgium. 
Ook vermeldenswaard is de integra-
tie in Herstal van een nieuwe pro-
ductiecapaciteit van Forges de Zee-
bruges, een dochteronderneming 
van Thales, voor het beladen van 
70 mm-munitie met explosieven. 
 

07.03  Stéphane Lasseaux (Les Engagés): Madame la ministre, je 

vous remercie pour les réponses que vous nous avez apportées. Tou-
tefois, nous pouvons constater que l'état des stocks et les capacités de 
production sont désespérants non seulement en Belgique, qui n'est 
malheureusement pas une exception, mais également dans plusieurs 
pays européens. Il faut, bien sûr, en tenir compte.  
 
Il est quand même préoccupant que, si des efforts authentiques ont été 
accomplis en vue de l'augmentation de la production, et je l'ai bien en-
tendu, ils sont fort inférieurs à ce à quoi nous aurions pu nous attendre 
après ces deux années de guerre. Selon moi, nous devrions prendre 
exemple sur la Corée. Désolé de citer cet exemple, mais ce pays a ré-
ussi à établir une armée puissante et disposant de stocks importants, 
tout en étant une démocratie vibrante comme l'ont démontré les der-
niers événements. Je crois que nous avons peur de dire à nos conci-
toyens que nous avons complètement changé d'époque et que nous ne 

07.03  Stéphane Lasseaux (Les 

Engagés): Verschillende Europese 
landen beschikken over onvol-
doende voorraden en een ontoerei-
kende productiecapaciteit. De situa-
tie is wanhopig en zorgwekkend! De 
inspanningen om de productie te 
verhogen volstaan niet. We zouden 
een voorbeeld moeten nemen aan 
Zuid-Korea, dat erin geslaagd is een 
machtig leger op te bouwen en toch 
een levendige democratie te blijven. 
We hebben angst om het publiek te 
vertellen dat de tijden veranderd zijn 
en dat we nu massaal in defensie 
moeten herinvesteren. Om in geval 
van een conflict te kunnen reageren 
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pouvons plus réfléchir ni agir comme avant et qu'il importe nécessaire-
ment de réinvestir massivement dans la Défense.   
 
Les stocks de munitions de tout type sont donc nécessaires. De plus, 
des capacités de production supplémentaires doivent aussi être mobili-
sables pour pouvoir réagir en cas de conflit.  
 

hebben we meer voorraden en een 
grotere productiecapaciteit nodig 
die onmiddellijk kunnen worden 
aangesproken. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

08 Vraag van Axel Weydts aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De evaluatie van het Belgian Defence 

Clothing System" (56001475C) 

08 Question de Axel Weydts à Ludivine Dedonder (Défense) sur "L'évaluation du Belgian Defence Clo-

thing System" (56001475C) 
 

08.01  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, eind 2022 is De-

fensie gestart met de uitrol van het Belgian Defence Clothing System, 
het nieuwe uniform voor de operationele militairen. Daarmee wordt on-
der andere het nieuwe MultiCam-camouflagepatroon geïntroduceerd, 
de meest zichtbare verandering aan het nieuwe uniform. Een belangrijk 
element bij de hervorming is voor mij dat er een specifiek ontwerp is 
voor zowel mannelijke als vrouwelijke militairen. Ik denk dat dat in een 
moderne defensie nodig en wenselijk is. 
 
Gezien het belang van het nieuwe uniform, dat vele duizenden mannen 
en vrouwen dagelijks dragen, heb ik de volgende vragen, mevrouw de 
minister.  
 
Is er al een grondige evaluatie van het nieuwe uniform gebeurd, over 
de prestaties en het gebruiksgemak? Werden de militairen daarover be-
vraagd? Zo ja, wat zijn de belangrijkste bevindingen en conclusies? Als 
er nog geen evaluatie is gebeurd, wat ik me moeilijk kan voorstellen, is 
er dan een evaluatie gepland? Wanneer en hoe zou die plaatsvinden? 
 
Hoe evalueert men de procedure voor de eerste bedeling en de bestel-
ling van de kledij? Het is immers een hele logistieke operatie om dui-
zenden uniformen in Defensie te verdelen. Hoe evalueert u de bestel-
procedure? Ik heb die zelf al een aantal keer gebruikt in mijn functie als 
reserveofficier. Het lijkt me een goed systeem, maar hoe wordt het door 
Defensie zelf geëvalueerd? 
 
Ik heb ook horen fluisteren dat er over een nieuwe service dress wordt 
nagedacht. Als dat klopt, wat is de voornaamste reden voor het ontwik-
kelen van dit nieuwe uniform? 
 

08.01  Axel Weydts (Vooruit): Fin 

2022, un nouvel uniforme a été in-
troduit pour les militaires opération-
nels de l'armée belge. 
 
L'uniforme a-t-il déjà été évalué? 
Comment la procédure relative à la 
commande et à la fourniture des vê-
tements est-elle évaluée? Est-il 
exact que l'introduction d'une nou-
velle tenue d'image est envisagée? 
Pour quelles raisons? 
 

De voorzitter: Toen u zei dat het nieuwe camouflagesysteem de meest zichtbare verandering was, maakte 
ik me wel wat ongerust, maar ik begrijp uw punt. 
 

08.02 Minister Ludivine Dedonder: Een van de doelstellingen van het 

nieuwe kledijcontract BDCS en het bijhorende partnerschap, was de 
permanente evaluatie en opvolging van de prestaties en het gebruiks-
gemak van het nieuwe uniform. Het contract voorziet immers in een op-
lossing op het vlak van kledij en uitrusting die ervoor moet zorgen dat 
onze militairen correct uitgerust zijn naargelang van de omstandighe-
den of het terrein waar ze worden ingezet. In dat partnerschap is een 
permanent overleg met de logistieke en operationele diensten van de 
defensiestaf en eenheden van Defensie voorzien en wordt het consor-

08.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le nouveau contrat de vête-
ments prévoit une évaluation per-
manente ainsi qu'une concertation 
permanente avec l’État-major et les 
unités de la Défense. Le fournisseur 
est invité, dans le cadre de forma-
tions et de missions à l'étranger, à 
recueillir directement le feed-back 
des utilisateurs. Une plateforme en 
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tium uitgenodigd tijdens trainingen en operationele inzet in het buiten-
land om rechtstreekse feedback van de gebruikers te krijgen. 
 
Het consortium Sioen, Seyntex en Crye Precision, dat de opdracht 
BDCS mocht uitvoeren, heeft tevens een onlineplatform ter beschikking 
gesteld waarop die feedback kan worden gecommuniceerd. Die wordt 
op regelmatige basis geanalyseerd en besproken tijdens overlegmo-
menten tussen de beheerder van het materieel en het consortium. De 
eventuele voorstellen voor aanpassingen of verbeteringen worden ge-
evalueerd. 
 
Na implementatie worden de wijzigingen dan opnieuw opgevolgd in di-
aloog met de gebruikers. Enerzijds worden gradueel nieuwe artikels 
toegevoegd aan het kledijpakket van de militairen conform hun speci-
fieke noden. Zo hebben de gebruikers van gevechtseenheden een 
nieuw tactisch vest en ballistische beschermingen kunnen testen en 
werd er rekening gehouden met hun feedback bij de bestellingen. De 
bedeling van de ballistische bescherming en van de tactische vesten is 
momenteel lopende. Anderzijds hebben opmerkingen geleid tot de ver-
vanging van het combat shirt, waardoor dat shirt sterker is en dus min-
der snel verslijt. 
 
De militair kan via de Bemilshop-app uitrustingen aankopen. De artike-
len worden dan volgens de voorkeur van de militair geleverd op het werk 
of thuis. Het proces is intussen goed ingeburgerd en verloopt vlot. 
 
Indien een militair op zending vertrekt, zal hij naargelang van het inzet-
gebied bijkomende uitrusting en kledij in leen ontvangen voor de duur 
van de opdracht. Beschadigde of versleten kledij kan via het kledijma-
gazijn eenvoudig worden omgeruild. 
 
Uit de bevragingen van het personeel is gebleken dat het BDCS een 
grote verbetering is en erg wordt geapprecieerd. De samenwerking tus-
sen Defensie en het consortium verloopt bovendien heel vlot. 
 
Ten slotte, naar analogie van het BDCS zal een nieuw contract worden 
gerealiseerd voor de imagokledij ter vervanging van contracten voor 
kledij waarvan de looptijd is afgelopen. 
 

ligne permet également de commu-
niquer tout type de retour. Le tout 
fait l'objet de discussions avec le 
gestionnaire du matériel. Les propo-
sitions d'adaptation et d'améliora-
tion éventuelles sont évaluées et 
font de nouveau l'objet d'un suivi 
après leur mise en œuvre. 
 
Les militaires peuvent acheter leur 
équipement par le biais d'une appli-
cation. Les articles sont livrés à do-
micile ou sur le lieu de travail. Ce 
processus fonctionne bien. Le per-
sonnel est très satisfait du nouvel 
uniforme. La collaboration avec le 
partenaire vestimentaire est excel-
lente. Un contrat similaire sera con-
clu pour les tenues d'image en rem-
placement d'autres contrats arrivés 
à expiration. 
 

08.03  Axel Weydts (Vooruit): Mevrouw de minister, ik ben er net als 

heel veel collega’s op het terrein van overtuigd dat het nieuwe uniform 
absoluut een verbetering is. Ik ben ook heel tevreden dat het permanent 
wordt geëvalueerd met een evaluatietool die voortdurend kan worden 
aangevuld, en dat er op basis daarvan bijgestuurd wordt en onmiddellijk 
actie wordt ondernomen. 
 
Het volgende verhaal is misschien enigszins anekdotisch. Op het terrein 
– ik ervoer dit ook – oordeelde men dat de kledij nogal warm kon zijn. 
Er werd vervolgens een nieuw item aan het pakket toegevoegd, name-
lijk de polo. Mevrouw de minister, met alle respect, die polo is een uni-
form onwaardig. Dat is mijn persoonlijke mening. Het concept ervan 
moet echt eens anders worden bekeken. Het is een polo met een plastic 
plaatje, waarop de graad en de naam van de militair moet kleven. 
Waarom nemen we onze partners niet tot voorbeeld? Frankrijk heeft 
ook een polo in het kledingpakket, maar die lijkt wel degelijk op een 
uniform. We hoeven zelfs niet verder te kijken, want ook bij de politie 
worden polo's gebruikt. 
 

08.03  Axel Weydts (Vooruit): Tout 

le monde est effectivement 
convaincu que le nouvel uniforme 
constitue une amélioration majeure. 
J'entends toutefois que la tenue 
peut être relativement chaude. Le 
polo ne ressemble pas assez à un 
uniforme. Il doit vraiment être 
possible de faire mieux. Dans votre 
réponse, vous indiquez que les 
tenues d'image doivent être 
remplacées en raison de l'expiration 
du contrat, mais il m'a été chuchoté 
à l'oreille que le Palais demanderait 
des tenues d'image plus belles. 
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Op de vraag over de service dress hebt u heel kort geantwoord. Het 
contract loopt af en er komt dus een nieuw contract. Ik juich dat alvast 
toe. Imagokledij wordt ook niet zomaar van vandaag op morgen veran-
derd. Een van de hoofdredenen zou kunnen zijn, niet zozeer dat het 
contract afloopt, maar wel de vraag van het Paleis naar betere en mooi-
ere imagokledij dan vandaag het geval is, zo heb ik me laten influiste-
ren. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

09 Question de Luc Frank à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La préparation par la Défense dans le 

cadre des plans de paix pour l'Ukraine" (56001482C) 

09 Vraag van Luc Frank aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De door Defensie getroffen voorbe-

reidselen in het kader van de vredesplannen voor Oekraïne" (56001482C) 
 

09.01  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, cette question 

est d'actualité car le président Zelensky vient précisément pour cette 
raison aujourd'hui à l'OTAN à Bruxelles. Ma question porte sur le rôle 
de la Belgique.  
 
Des plans de paix pour l’Ukraine circulent. La presse américaine s'est 
fait l'écho d’un plan de paix de la future administration Trump qui impli-
querait le déploiement de troupes d’interposition européenne le long 
d’une ligne de front gelée. L'idée que les Européens "s'impliquent phy-
siquement dans le jeu" en matière de sécurité de l'Ukraine est une idée 
que des proches de Trump poussent depuis des mois. D’autre part, le 
nouveau vice-président J.D. Vance a préconisé une zone démilitarisée 
à la coréenne entre les positions russes et ukrainiennes si et quand les 
hostilités prennent fin. 
 
De son côté, le plan de paix d'avril 2024 du nouvel envoyé spécial de 
Donald Trump pour l'Ukraine, le général Kellogg, prévoit notamment de 
reporter de dix ans l’entrée de l'Ukraine dans l'OTAN. Enfin, au niveau 
européen, le président français Emmanuel Macron a discuté de la pos-
sibilité de l’envoi de soldats de maintien de la paix avec le dirigeant po-
lonais, Donald Tusk, et le chancelier allemand, Olaf  Scholz. Le prési-
dent ukrainien Volodymyr Zelensky a fait référence à cette idée lors 
d'une rencontre avec Friedrich Merz, qui est en passe de succéder à 
Olaf Scholz. 
 
Madame la ministre, avez-vous eu l’occasion de discuter de ces diffé-
rentes idées et projets avec votre collègue ukrainien ou avec vos autres 
collègues de manière bilatérale, ou dans le cadre de l'OTAN ou même 
de l'Union européenne? La Belgique a-t-elle une position ferme sur 
l'adhésion de l'Ukraine à l'OTAN? Une planification a-t-elle été mise en 
place au sein de l'OTAN? La Défense est-elle en train de planifier des 
options pour une éventuelle participation belge à la mise en œuvre de 
tels plans et d'en évaluer les coûts? 
 

09.01  Luc Frank (Les Engagés): In 

het kader van de vredesplannen 
voor Oekraïne wil de toekomstige 
regering-Trump dat er Europese 
troepen ingezet worden langs een 
bevroren frontlinie. Voorts pleit de 
nieuwe vicepresident Vance voor 
een gedemilitariseerde zone tussen 
de Russische en de Oekraïense po-
sities wanneer de vijandelijkheden 
voorbij zijn. 
 
Het vredesplan dat opgesteld werd 
door generaal Kellogg, die door 
Trump uit zijn pensioen terugge-
haald werd, voorziet in een uitstel 
van de toetreding van Oekraïne tot 
de NAVO met tien jaar. Aan de Eu-
ropese kant heeft president Macron 
geopperd om een vredesmacht te 
sturen. 
 
Hebt u de gelegenheid gehad om 
die verschillende ideeën met uw 
Oekraïense ambtgenoot of tijdens 
bilaterale ontmoetingen met uw 
ambtgenoten in een NAVO-context 
te bespreken? Wat is het standpunt 
van België omtrent de toetreding 
van Oekraïne tot de NAVO? Plant 
Defensie een eventuele deelname 
van België aan de uitvoering van die 
plannen? 
 

09.02  Ludivine Dedonder, ministre: Les déclarations de la future ad-

ministration Trump ont effectivement été évoquées au cours des diffé-
rentes réunions à l'OTAN et à l'Union européenne. Cependant, en l'ab-
sence de projet concret – il s'agit de simples déclarations faites par un 
candidat en campagne –, il n'est évidemment pas possible d'anticiper 
en détail les conséquences qui en découleraient, tant pour l'Ukraine que 
pour l'Europe. 
 

09.02 Minister Ludivine Dedonder: 

De verklaringen van de toekomstige 
regering-Trump werden bij de 
NAVO en op het niveau van de Eu-
ropese Unie besproken. Er zijn mo-
menteel geen concrete plannen be-
kend en bijgevolg is het onmogelijk 
om in detail op de gevolgen daarvan 
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En matière d'adhésion de l'Ukraine à l'OTAN, la Belgique s'inscrit plei-
nement dans la position de l'Alliance présentée à l'issue du sommet de 
Vilnius en 2023, à savoir qu'une invitation sera lancée à l'Ukraine dès 
lors que les alliés l'auront décidé et que toutes les conditions seront 
réunies. À ce titre, la fin durable du conflit constitue l'une des conditions 
préalables. 
 
Lors du récent sommet de Washington, les alliés ont néanmoins effec-
tué un pas vers l’Ukraine en avançant quatre initiatives: la création 
d’une plateforme OTAN de coordination de l’aide et des formations qui 
sont en faveur de l’Ukraine; la promesse d’un engagement financier fort; 
la désignation d’un représentant spécial de l’OTAN en Ukraine; la publi-
cation d’une déclaration commune OTAN-Ukraine. 
 
Parallèlement à ces initiatives au sein de l’OTAN, plusieurs alliés, dont 
la Belgique, ont conclu avec l’Ukraine un accord bilatéral de coopération 
dans le domaine de la sécurité.  
 
Notre pays s’inscrit aussi pleinement dans les efforts internationaux en 
faveur de l’Ukraine, notamment en participant aux formations et activi-
tés coordonnées par la mission européenne d’assistance militaire à 
l’Ukraine, en fournissant un appui matériel létal et non létal, et ce à titre 
national ou à travers des coalitions capacitaires telles que la coalition 
F-16, avec la formation des pilotes et des techniciens, la coalition artil-
lerie ou la coalition pour le déminage en mer. 
 
D’un point de vue belge, la Défense accueillera favorablement toute ini-
tiative visant à mettre fin de manière durable au conflit en Ukraine. 
 

te anticiperen. 
 
Wat de toetreding van Oekraïne tot 
de NAVO betreft, volgt België ten 
volle het standpunt dat dat bondge-
nootschap in 2023 ingenomen 
heeft: Oekraïne zal uitgenodigd 
worden zodra de bondgenoten 
daartoe beslist hebben en als er aan 
alle voorwaarden voldaan is, ook 
die met betrekking tot een duur-
zame oplossing van het conflict.  
 
De NAVO-lidstaten hebben op de 
top in Washington beslist om een 
NAVO-platform voor de coördinatie 
van de hulp en de opleidingen op te 
richten, financiële verbintenissen 
aan te gaan, een speciale NAVO-
gezant in Oekraïne aan te duiden en 
een gezamenlijke NAVO-Oekraïne-
verklaring naar buiten te brengen. 
 
Verschillende NAVO-lidstaten, 
waaronder ons land, hebben een bi-
lateraal akkoord gesloten met Oe-
kraïne om samen te werken op het 
gebied van veiligheid. 
 
België neemt ook deel aan de oplei-
dingen van de European Union Mili-
tary Assistance Mission door de le-
vering van dodelijk en niet-dodelijk 
materiaal, op bilateraal vlak of via 
de F-16-coalitie, de artilleriecoalitie 
of de coalitie voor maritieme ontmij-
ningsopdrachten. 
 
Defensie verwelkomt alle initiatie-
ven die kunnen bijdragen aan een 
duurzame beslechting van het con-
flict. 
 

09.03  Luc Frank (Les Engagés): Madame la ministre, merci beaucoup 

pour la réponse. Nous restons en effet dans l’incertitude totale sur les 
contours que pourrait prendre le plan de paix et sur la possibilité de le 
mettre en œuvre.  
 
Les États européens, l’Union européenne, l’OTAN devront certaine-
ment prendre leurs responsabilités, agir plus et donc dépenser plus, soit 
en soutenant un accord de cessez-le-feu, une paix provisoire en étant 
sur le terrain, soit en renforçant le soutien à l’Ukraine, y compris pour 
remplacer un moindre soutien américain. Mais la question reste: avec 
quoi? 
 
Le 16 décembre, le président Trump a encore rappelé sa volonté de 
mettre en place une paix pour l’Ukraine, de stopper la guerre. 
 

09.03  Luc Frank (Les Engagés): 

De contouren van het vredesplan 
blijven vaag. De EU en de NAVO 
zullen meer geld moeten uitgeven 
door een staakt-het-vuren te onder-
steunen of de steun voor Oekraïne 
op te voeren, ook om de geringere 
Amerikaanse steun te compense-
ren. Ik hoop dat Defensie zich op 
alle mogelijke scenario's voorbe-
reidt. De bevolking moet ook voor-
bereid worden op de moeilijke keu-
zes die we zullen moeten maken. 
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Dans tous les cas, la Belgique devra jouer son rôle. J'espère que la 
Défense se prépare à toutes les options et qu’un processus de planifi-
cation est en cours. Il est aussi nécessaire de préparer la population 
aux choix difficiles que nous allons devoir faire. 
 
L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

10 Question de Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les visites du CHOD aux mili-

taires en mission en Afrique" (56001498C) 

10 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De bezoeken van de CHOD 

aan de militairen op missie in Afrika" (56001498C) 
 

10.01  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, dans le cadre de 

sa tournée annuelle de fin d'année, le CHOD s'est rendu dans deux 
pays d'Afrique dans lesquels des militaires belges sont déployés. 
 
Au Bénin d'abord, où il a rendu visite à notre détachement à Ouassa. 
Là-bas, des soldats du 2e  bataillon de commandos, de l'engagement 
civilo-militaire, du 14e bataillon médical et du centre d'entraînement des 
soldats du commando de la Garde républicaine béninoise s'entraînent. 
 
En République démocratique du Congo (RDC) ensuite, où il a pu ren-
contrer son homologue, le général d'armée Christian Tshiwewe. Cette 
rencontre symbolise un partenariat clair en faveur de la paix et de la 
sécurité dans les régions de l'Est du Congo notamment. Il s'est égale-
ment rendu à Kindu auprès des militaires du 2e bataillon de comman-
dos, du 14e bataillon médical, du 6 Gp CIS et du 29e bataillon logistique. 
 
Madame la ministre, après toute cette tournée, pouvez-vous nous en 
dire plus sur le type de collaborations menées dans ces deux pays 
d'Afrique? Quels sont les retours du CHOD quant à la qualité du travail 
mené sur place, de la relation de partenariat et sur l'état de nos colla-
borations? Je ne vous demanderai évidemment pas de vous prononcer 
sur le futur, qui ne vous appartiendra peut-être pas. Je dis "peut-être" 
parce qu'on ne voit pas cet Arizona dont on parle si souvent poindre le 
bout du nez jusqu'à présent.  
 

10.01  Christophe Lacroix (PS): 

De stafchef Defensie (CHOD) heeft 
op zijn jaarlijkse rondreis halt ge-
houden in Benin, waar hij ons deta-
chement in Ouassa bezocht heeft. 
Daarna is hij doorgereisd naar de 
DRC, waar hij zijn collega generaal 
Tshiwewe ontmoet heeft. Die ont-
moeting staat symbool voor een 
partnerschap voor vrede en veilig-
heid, met name in Oost-Congo. De 
CHOD heeft tevens onze militairen 
in Kindu bezocht. 
 
Hoe ziet de samenwerking van ons 
land met die twee Afrikaanse landen 
er precies uit? Wat was de feedback 
van de CHOD over het werk ter 
plaatse, de partnerrelatie, en het 
verloop van onze samenwerkin-
gen? 
 

10.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lacroix, le Bénin et la 

République démocratique du Congo sont deux pays prioritaires pour la 
coopération militaire en Afrique sub-saharienne, comme stipulé dans la 
note de politique générale. La Défense entretient des programmes de 
coopération bilatérale avec ces deux pays, structurés par des réunions 
annuelles entre les états-majors, appelées commissions militaires 
mixtes.  
 
Concernant le Bénin la coopération se structure actuellement autour de 
quatre piliers: la formation apportée à la Garde nationale, la formation 
d'équipages de la marine nationale dans le port de Cotonou, la forma-
tion des cadres en Belgique et diverses formations dispensées à la de-
mande des autorités béninoises dans des domaines spécifiques 
comme le déminage, la marine, la communication stratégique et le ren-
seignement. 
 
Concernant la RDC, la coopération bilatérale s'oriente sur trois axes: la 
formation de cadres en Belgique et en RDC, l'équipement et l'entraîne-
ment de la 31e Brigade de réaction rapide, et l'appui médical.  
 

10.02 Minister Ludivine Dedonder: 

Benin en de DRC zijn landen die pri-
oritair zijn op het vlak van onze mili-
taire samenwerking in Sub-Sahara-
Afrika, zoals in de beleidsnota staat. 
Met beide landen heeft Defensie bi-
laterale samenwerkingsprogram-
ma's opgezet, die gestructureerd 
zijn rond gemengde militaire com-
missies, die de vorm aannemen van 
jaarlijkse vergaderingen tussen de 
defensiestaven. 
 
De samenwerking met Benin berust 
op vier pijlers: de opleiding van de 
nationale garde, de opleiding van 
bemanningen van de nationale ma-
rine in de haven van Cotonou, de 
opleiding van kaderpersoneel in 
België en verschillende opleidingen 
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Après sa visite sur place, le CHOD a souligné la grande satisfaction 
exprimée par nos partenaires africains ainsi que la grande qualité des 
activités menées ces dernières années. Particulièrement en RDC, l'en-
cadrement fourni aux instructeurs congolais de la 31e Brigade de réac-
tion rapide a permis de former des sous-unités entraînées et perfor-
mantes. Cela a été confirmé de vive voix par les dirigeants congolais 
qui ont participé à la visite du centre d'entraînement à Kindu avec le 
CHOD et, notamment, par le chef d'état-major général des armées.  
 

die de Beninse autoriteiten aanvra-
gen in specifieke domeinen, zoals 
ontmijning, strategische communi-
catie en inlichtingen. 
 
De samenwerking met de DRC 
voorziet in de opleiding van kader-
personeel in België en in de  DRC, 
de uitrusting en training van de 31ste 
snellereactiebrigade, en medische 
ondersteuning. 
 
Aan het eind van zijn bezoek heeft 
de CHOD de tevredenheid van onze 
Afrikaanse partners benadrukt, 
evenals de kwaliteit van de uitge-
voerde activiteiten. In de DRC 
zorgde de begeleiding van Congo-
lese instructeurs ervoor dat goed 
presterende subeenheden konden 
worden opgeleid, wat de Congolese 
leiders en de CHOD tijdens een be-
zoek aan het trainingscentrum van 
Kindu bevestigd hebben. 
 

10.03  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, je vous remercie 

beaucoup pour vos réponses. 
 
Il est vrai qu'en 2017, le président de la République démocratique du 
Congo d'alors avait unilatéralement cessé toute coopération militaire. 
Le ministre Reynders en charge des Affaires étrangères et, temporaire-
ment, de la Défense avait relancé cette coopération. Puis, vous, vous 
l'avez significativement augmentée en en faisant l'une des nombreuses 
priorités de reconstruction de votre mandat.  
 
Nous voyons bien qu'afin de garantir la sécurité et la paix dans la région 
du Sahel et des Grands Lacs, il est fondamental de travailler sur une 
approche globale, s'appuyant sur la Défense et la diplomatie, mais éga-
lement sur la coopération au développement. En commission des Re-
lations extérieures, nous avons eu toute une série d'auditions et de dé-
bats sur la coopération au développement, singulièrement en Afrique, 
et sur l'intérêt de la maintenir, y compris à travers le travail de nos mili-
taires sur place qui peut être considéré comme une forme de coopéra-
tion au développement dans le cadre d'une approche globale, parce 
que cela stabilise d'abord les institutions, ensuite les hommes et les 
femmes qui composent ces pays, puis les populations et, enfin,  
l'équilibre géopolitique fragile de l'Afrique. Nous savons qu'un tel équi-
libre est fragmenté de nos jours en Orient, au Moyen-Orient, en Ukraine 
et en Afrique, donc dans des zones très proches de l'Europe.  
 
C'est pourquoi j'insiste sur la nécessité d'honorer toutes les demandes 
de la résolution qui fut portée par mon groupe sous la précédente légi-
slature. Il importe que cette approche constitue une occasion pour tra-
vailler en toute cohérence avec vos collègues des Affaires étrangères 
et de la Coopération au développement. Nous avions salué la mise en 
place du premier projet d'approche globale avec Enabel au Niger. À ce 
stade, nous ne pouvons que regretter qu'il ait été suspendu, tant l'im-

10.03  Christophe Lacroix (PS): In 

2017 heeft de president van de 
DRC de militaire samenwerking met 
ons land eenzijdig stopgezet. Die 
samenwerking werd nadien door 
toenmalig minister Reynders weer 
opgestart en u hebt ze geïntensi-
veerd door van de wederopbouw 
een prioriteit te maken tijdens uw 
ministerschap. Om de veiligheid en 
de vrede in de Sahel en de regio van 
de Grote Meren te garanderen is er 
een globale aanpak nodig, die stoelt 
op defensie, diplomatie en ontwik-
kelingssamenwerking. 
 
In de commissie voor Buitenlandse 
Betrekkingen hebben we gedebat-
teerd over het belang van het be-
houd van ontwikkelingssamenwer-
king in Afrika, onder meer door het 
werk van onze militairen ter plaatse, 
omdat dit niet alleen bijdraagt aan 
de stabiliteit van instellingen en be-
volkingsgroepen, maar ook aan een 
stabiel geopolitiek evenwicht. Ik wil 
benadrukken dat het noodzakelijk is 
om de verzoeken in de door mijn 
fractie gesteunde resolutie in te wil-
ligen. Dat biedt de gelegenheid om 
met het departement Buitenlandse 
Zaken en het departement Ontwik-
kelingssamenwerking samen te 
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pact sur la population était favorable. J'espère donc que, lorsque la si-
tuation politique sur place sera davantage stabilisée, nous pourrons re-
prendre la mise en œuvre de ce projet.  
 

werken. We betreuren de opschor-
ting van het eerste project dat in het 
kader van die globale aanpak met 
ENABEL werd opgestart in Niger. 
We hopen dat het snel gereacti-
veerd kan worden zodra de politieke 
situatie gestabiliseerd is. 
 

L'incident est clos. 
Het incident is gesloten. 
 

11 Question de Christophe Lacroix à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La visite de la ministre aux 

militaires en mission en Roumanie et en Pologne" (56001500C) 

11 Vraag van Christophe Lacroix aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "Het bezoek van de minister 

aan de militairen op missie in Roemenië en in Polen" (56001500C) 
 

11.01  Christophe Lacroix (PS): Madame la ministre, on change de 

continent mais la problématique reste quelque peu la même: le désé-
quilibre général de ce monde, en particulier à quelques centaines voire 
quelques petits milliers de kilomètres de nos frontières. Mais ici, on 
parle effectivement d'alliés à la fois européens et otaniens (Roumanie 
et Pologne). 
 
Madame la ministre, comme vous le faites chaque année – et je vous 
en remercie –, vous vous êtes rendue auprès de nos militaires belges 
déployés à l'étranger. Vous vous êtes ainsi rendue en Roumanie et en 
Pologne. 
 
Madame la ministre, pourriez-vous m'indiquer les contacts que vous 
avez eus avec les autorités de ces deux pays européens en marge de 
votre mission auprès des militaires belges? Après plusieurs mois de dé-
ploiement, parce qu'on n'en parle plus vraiment, quel bilan peut être tiré 
de la participation militaire belge dans ces pays? Enfin, pourriez-vous 
m'indiquer les évolutions attendues en 2025 dans le déploiement de nos 
militaires dans ces pays et plus largement en Europe, compte tenu de 
la cristallisation des tensions ces dernières semaines ou derniers mois? 
 

11.01  Christophe Lacroix (PS): 

Net als elk jaar hebt u een bezoek 
gebracht aan onze militairen in het 
buitenland. Deze keer bent u naar 
Roemenië en Polen gegaan.  
 
Welke contacten hebt u gehad met 
de autoriteiten van die landen in de 
marge van uw bezoek aan onze mi-
litairen? Welke balans maakt u op 
van de Belgische medewerking aan 
de defensie van die landen? Welke 
evoluties worden er in 2025 ver-
wacht voor de inzet van onze troe-
pen in die landen en elders in Eu-
ropa, gelet op de toenemende span-
ningen?   
 

11.02  Ludivine Dedonder, ministre: Monsieur Lacroix, lors de ma mis-

sion en Roumanie, j'ai rencontré la secrétaire d'État Simona Cojocaru. 
Nous avons souligné l'excellente coopération entre nos pays et l'intero-
pérabilité croissante dans le cadre de la mission Forward Land Forces. 
Cette mission est un exemple concret de l'Europe de la Défense en 
termes d'interopérabilité des forces et d'utilisation de capacités simi-
laires. On peut certainement s'enorgueillir de ce genre de mission. Nous 
avons également discuté de la coopération industrielle européenne, de 
la mobilité militaire et des engagements opérationnels prévus en 2025. 
 
En Pologne, j'ai rencontré le secrétaire d'État Pawel Zalewski. Nous 
avons échangé sur la prochaine présidence polonaise de l'Union euro-
péenne, sur la coopération entre l'Union européenne et l'OTAN, sur 
l'avenir de la défense européenne et l'importance d'investir dans nos 
capacités militaires. Pour information, la Pologne compte atteindre 5 % 
du PIB l'année prochaine. 
 
La présence des troupes belges en Roumanie et en Pologne est l'ex-
pression directe de notre contribution aux tâches de dissuasion assu-
rées par l'OTAN sur le flanc est de l'Alliance mais aussi à notre enga-
gement pour soutenir l'Ukraine dans sa résistance à l'agression russe. 

11.02 Minister Ludivine Dedonder: 

Staatssecretaris Simona Cojocaru 
en ikzelf hebben de uitstekende sa-
menwerking van onze landen en de 
toenemende interoperabiliteit in het 
kader van de missie Forward Land 
Forces, waar men trots op mag zijn, 
onderstreept. 
 
We hebben over de Europese indu-
striële samenwerking, de militaire 
mobiliteit en de operationele verbin-
tenissen voor 2025 gesproken.  
 
In Polen heb ik staatssecretaris 
Pawel Zalewski ontmoet, met wie ik 
gesproken heb over het volgende 
Poolse EU-voorzitterschap, de EU-
NAVO-samenwerking, de toekomst 
van de Europese defensie en het 
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En Roumanie, le détachement est déployé dans le cadre des mesures 
de réactivité de l'OTAN. Sur place, une compagnie interarmes belge est 
intégrée au sein du Battle Group dirigé par la France. Actuellement, 
l'essentiel des forces est fourni par le bataillon 12e et 13e de ligne de 
Spa. 
 
En Pologne, notre présence s'inscrit directement dans notre soutien aux 
forces armées ukrainiennes, notamment avec une contribution aux for-
mations dispensées dans le cadre de la mission européenne d'assis-
tance militaire pour l'Ukraine ainsi qu'une participation au hub logistique 
de l'OTAN destiné à faciliter le transfert de matériel militaire à l'Ukraine. 
 
J'ai également eu l'occasion de m'entretenir rapidement avec les mili-
taires ukrainiens en formation ainsi qu'avec les militaires belges qui 
donnent ces formations. Au-delà de l'émotion que l'on peut avoir, c'est 
certainement très enrichissant pour nos propres militaires et cela leur 
permet aussi de parfaire leur formation. 
 
Concernant l'engagement opérationnel de la Défense pour 2025, nous 
confirmons la poursuite des déploiements que je viens d'évoquer, à sa-
voir la participation au Battle Group français en Roumanie, la présence 
au sein du hub logistique en Pologne ainsi que la contribution aux for-
mations données dans le cadre de l'EU Military Assistance Mission in 
support of Ukraine (EUMAM Ukraine). 
 
Profitons de cette dernière séance pour féliciter nos militaires pour leur 
travail considérable, hommes et femmes de la Défense qui sont dé-
ployés en opération, loin de leurs familles, pendant les fêtes de fin d'an-
née. C'est pour cette raison aussi que je m'y rends chaque année, pour 
leur témoigner reconnaissance de la part des autorités politiques mais 
aussi de la part de la population, puisqu'ils sont loin d'ici pour assurer 
notre propre sécurité. 
 

belang van investeringen in defen-
sie, in een land dat 5 % van het bbp 
in die sector wil investeren in 2025. 
 
Onze troepen in Roemenië en Po-
len nemen deel aan de ontradings-
missie van de NAVO en geven ge-
stalte aan onze steun aan Oekraïne 
tegen de Russische agressie. In 
Roemenië worden onze troepen in-
gezet in het kader van de NAVO-
maatregelen die de reactiviteit moe-
ten versterken. Een Belgische inter-
wapencompagnie maakt deel uit 
van de battle group onder leiding 
van Frankrijk. Het bataljon 12e en 
13e linie van Spa levert de troepen. 
 
In Polen steunen we het Oekra-
iense leger door mee te werken aan 
de opleidingen van de Europese 
missie (EUMAM Ukraine) en aan de 
logistieke hub van de NAVO. Tij-
dens mijn ontmoetingen met Oekra-
iense en Belgische militairen heb ik 
vastgesteld hoezeer dat voor hen 
een verrijking is. 
 
In 2025 wordt de genoemde inzet 
van onze troepen voortgezet. 
 
Ik feliciteer onze militairen die mo-
menteel ingezet worden bij een ope-
ratie voor het werk dat ze verrichten. 
In deze kerstperiode zal ik hen be-
zoeken om onze dankbaarheid te 
uiten. 
 

De voorzitter: Ik sluit me aan bij die laatste woorden van de minister. 
Dank ook om dat bezoek te brengen en zo die militairen te ondersteu-
nen. Ik spreek die dank uit namens de hele commissie. 
 

Le président: Au nom de tous les 
membres de la commission, je vous 
remercie de rendre visite à nos mili-
taires. 
 

11.03  Christophe Lacroix (PS): Monsieur le président, vous faites 

bien de généraliser les remerciements que la commission peut adresser 
à ces militaires qui sont déplacés à l'étranger, non pour parader, mais 
pour du vrai travail de maintien de la paix et d'aide à celles et ceux qui 
sont directement ou potentiellement menacés, comme la Roumanie ou 
la Pologne qui sont quasiment sur la ligne de front. Nous savons com-
bien les Russes – notamment à travers les opérations de déstabilisation 
en Transnistrie, en République de Moldova et, très récemment, dans 
l'élection présidentielle roumaine – menacent ces démocraties par des 
tactiques de guerre hybride mais également sur un théâtre de conflit 
abominable où des dizaines de milliers de militaires et de civils perdent 
la vie en Ukraine. C'est un constat effarant de voir que des autocrates 
tels que Poutine sont capables de nous faire revivre des périodes que 
nous croyions révolues en Europe.  
 

11.03  Christophe Lacroix (PS): 

De dankbetuigingen aan onze mili-
tairen in het buitenland zijn belang-
rijk.  
 
Die militairen, die het imago van ons 
land in het buitenland hooghouden, 
zijn daar inderdaad aanwezig om de 
vrede te handhaven en hulp te bie-
den aan de landen die rechtstreeks 
bedreigd worden, zoals Roemenië 
en Polen. Onze hulp wordt door 
onze partners bijzonder op prijs ge-
steld. 
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Ce qui me plaît dans votre réponse mais également dans les témoi-
gnages que je lis dans la presse – qui s'informe un peu lorsqu'elle est 
spécialisée en la matière –, c'est de voir à quel point nos contributions 
sont appréciées par nos partenaires. Je lisais le témoignage de soldats 
ukrainiens qui parlent en termes élogieux de la collaboration avec la 
Belgique en termes de formation. Ils disent que cela leur est très pré-
cieux pour continuer à résister à l'envahisseur russe car, depuis l'élec-
tion de Trump, la morosité, voire une forme de désespoir, règne en 
Ukraine. Par ailleurs, nos militaires trouvent tout aussi précieux de col-
laborer avec des gens confrontés à un conflit alors qu'il y a – heureuse-
ment – des années qu'ils n'ont eux-mêmes pas été confrontés à ces 
réalités de terrain. 
 
Donc, vraiment, merci à vous, à nos militaires, à l'état-major; merci à 
toutes celles et tous ceux qui font briller le drapeau belge à l'étranger 
et, par-delà, les étendards de la démocratie et de nos valeurs humaines. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 
De voorzitter: Vraag nr. 56001545C van de heer Francken wordt uit-
gesteld. 
 

Le président: La question 
n° 56001545C de M. Francken est 
reportée. 
 

12 Samengevoegde vragen van 

- Theo Francken aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De weerbaarheidscampagne" (56001548C) 
- Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De uitspraken van NAVO-secretaris-generaal 
Mark Rutte over de campagne voor meer weerbaarheid" (56001559C) 

12 Questions jointes de 

- Theo Francken à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La campagne de résilience" (56001548C) 
- Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les déclarations du secrétaire général de l'OTAN 
Mark Rutte concernant la campagne de résilience" (56001559C) 
 
De heer Francken is afwezig. 
 

12.01  Annick Ponthier (VB): Mijnheer de voorzitter, mevrouw de mi-

nister, dit is een eerder beknopte vraag, maar misschien met een langer 
antwoord of althans een langere uitrol in onze samenleving als ik mag 
geloven wat kersvers NAVO-secretaris-generaal Mark Rutte heeft uit-
gesproken tijdens zijn eerste grote toespraak. De inhoud van die toe-
spraak was voor velen zacht gezegd weinig geruststellend. We merken 
ook in de samenleving dat zijn uitspraak echt wel gehoor heeft gekre-
gen. Hij roept Europese politici op en spoort hen aan om meer geld te 
besteden aan defensie, wat logisch lijkt, maar ook om onze weerbaar-
heid op te krikken. Ik weet dat het slecht gesteld is met onze weerbaar-
heid; dat is niets nieuws. Dat onze defensiebudgetten te laag zijn, is 
evenmin nieuws. Wij hebben echter ook gezien dat het Nationaal Cri-
siscentrum volgend jaar bijkomend een campagne zal lanceren over 
hoe wij ons kunnen voorbereiden op een crisissituatie. 
 
Mevrouw de minister, hoe reageert u op die uitspraken en plannen? 
 
Op welke manier werd u als minister van Defensie betrokken bij de  
lancering van het plan van het Nationaal Crisiscentrum? Werd naast 
uzelf ook ons defensieapparaat betrokken bij de uitrol van de campagne 
en de eigenlijke voorbereiding van onze bevolking op een crisissituatie? 
Hoe zal dat concreet gebeuren? 
 

12.01  Annick Ponthier (VB): Le 

premier grand discours du secré-
taire général de l'OTAN, Mark Rutte, 
n'était guère rassurant. Il appelle les 
responsables politiques européens 
à consacrer davantage de moyens 
financiers à la défense et à renfor-
cer notre résilience. L'année pro-
chaine, le Centre de crise national 
(NCCN) lancera déjà une cam-
pagne sur notre préparation à une 
situation de crise. 
 
Quelle est votre réaction à cet 
égard? Avez-vous, la Défense ou 
vous-même, contribué aux projets 
du NCCN et à la préparation de la 
population à une situation de crise? 
Quelle incidence ces projets ont-ils 
sur le niveau d'ambition et sur les 
besoins de la Défense? Quels 
investissements et réformes 
prioritaires sont nécessaires à cette 
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Wat is de impact van het plan van het Nationaal Crisiscentrum voor het 
ambitieniveau en de noden bij Defensie? Welke prioritaire investeringen 
en hervormingen zijn daarvoor eventueel nodig? 
 
Wat is de budgettaire weerslag voor Defensie van het plan van het Na-
tionaal Crisiscentrum? 
 

fin? Quelle en est l'incidence 
budgétaire? 
 

12.02 Minister Ludivine Dedonder: Geconfronteerd met de ambities 

van Rusland om zijn status als wereldmacht te heroveren en zijn invloed 
uit te breiden naar heel Europa, is het duidelijk geworden dat ons land 
daarvan niet gevrijwaard is. Het zou een vergissing zijn om het te be-
schouwen als een beschermde achterzone. Daarenboven is er een ver-
hoogd niveau van hybride dreigingen, onder meer ten aanzien van de 
talrijke strategische industrieën en instellingen op ons grondgebied. 
 
De verklaringen van NAVO-secretaris-generaal Mark Rutte, maar ook 
het eerder uitgebrachte EU-Niinistörapport, onderstrepen dat. Ons land 
dient dus weerbaarder te worden. Daartoe dienen de nodige plannen 
ontwikkeld te worden, gebaseerd op de nationale veiligheidsstrategie. 
 
Het Nationaal Crisiscentrum van Binnenlandse Zaken staat in voor het 
nationale crisisbeheer. Defensie, als partner op het vlak van hulp aan 
de natie, crisisbeheer en noodplanning, speelt daarin een ondersteu-
nende rol. 
 
Nationale veiligheid en weerbaarheid zijn een zaak van iedereen, zowel 
van de federale, regionale en lokale overheden als van de private sec-
tor, de academische wereld en alle inwoners van ons land. 
 
Defensie en het Nationaal Crisiscentrum hebben in maart 2024 de le-
den van de Nationale Veiligheidsraad geïnformeerd over de noodzaak 
om onze weerbaarheid en de voorbereiding op nationale verdediging te 
verhogen. Er werd toen voorgesteld om het Belgisch nationaal weer-
baarheidsplan onder leiding van het Nationaal Crisiscentrum te volt-
ooien. 
 
Praktisch gezien vereist het versterken van de nationale weerbaarheid 
en verdediging de ontwikkeling van drie complementaire en onderling 
afhankelijke plannen: het nationaal weerbaarheidsplan, het nationaal 
enablementplan en het nationaal verdedigingsplan. Het doel is het sa-
menbrengen, coördineren en synchroniseren van alle beschikbare mid-
delen, zowel civiel als militair. Binnen Defensie is er een National Plans 
Coordination Cel (NPCC) opgericht voor de opvolging van de ontwikke-
ling en implementatie van deze plannen. Naast een transversale, coör-
dinerende bevoegdheid tussen de verschillende betrokken stafdeparte-
menten en componenten, zal de NPCC tevens het voornaamste aan-
spreekpunt Defensie zijn in dezen. 
 
Het is de ambitie om de eerste reeks planningsproducten beschikbaar 
te hebben voor uitbating in het eerste trimester van 2025. Het interfede-
raal nationaal weerbaarheidsplan zal zich toespitsen op de noodzaak 
om de continuïteit van de overheid en de openbare diensten te handha-
ven en de energie- en voedselbevoorrading te garanderen. 
 
Andere vereisten zijn het beheersen van uitbraken van paniek, het  
opvangen van slachtoffers, het beschermen van communicatiesys-
temen en het garanderen van de werking van transportsystemen, de 
economische sector en de samenleving in haar geheel. 

12.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Ce serait une erreur de pen-
ser que notre pays peut demeurer à 
l'abri des ambitions russes. En 
outre, les menaces hybrides envers 
des industries et des institutions 
stratégiques situées sur notre terri-
toire sont en augmentation. Le se-
crétaire général de l'OTAN, mais 
également le rapport Niinistö, publié 
par l'UE, soulignent cet aspect. 
 
Les projets nécessaires pour ac-
croître la résilience de notre pays 
doivent être développés sur la base 
de notre stratégie de sécurité natio-
nale. 
 
La Défense joue un rôle d'appui 
dans le NCCN, qui est chargé de la 
gestion de crise nationale. La sécu-
rité et la résilience nationales sont 
cependant l'affaire de tous, des pou-
voirs publics, du secteur privé, du 
monde académique et des habi-
tants de notre pays. 
 
En mars 2024, la Défense et le 
NCCN ont souligné au Conseil na-
tional de sécurité la nécessité de 
renforcer notre résilience et notre 
défense nationale. Concrètement, 
nous avons besoin de trois plans 
complémentaires. Le NCCN est 
chargé du plan de résilience natio-
nal, tandis que la Défense est res-
ponsable du plan national d'enable-
ment et du plan national de défense. 
Tous les moyens civils et militaires 
doivent être réunis dans ce cadre. 
Au sein de la Défense, une cellule 
de coordination des plans nationaux 
servira de point de contact et suivra 
les plans. L'ambition est de disposer 
de la première série de produits de 
planification au premier trimestre 
de 2025. 
 
Le plan national interfédéral de rési-
lience vise à assurer la continuité 
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Daar waar het Nationaal Crisiscentrum piloot is voor het weerbaarheids-
plan, zal Defensie van haar kant toezicht houden op de ontwikkeling 
van een nationaal verdedigingsplan en een nationaal enablementplan. 
Defensie werkt daarvoor op een structurele en constructieve wijze sa-
men met het Nationaal Crisiscentrum. De Belgische militaire steun aan 
Oekraïne, de verhoging van het Belgische defensiebudget, de ver-
snelde rekrutering en de verdere capaciteitsverwerving ondersteunen 
die visie en dat plan van aanpak. 
 

des pouvoirs publics et de l'approvi-
sionnement énergétique et en 
vivres, à gérer les mouvements de 
panique, à prendre en charge les 
victimes et à protéger les systèmes 
de communication et de transport, 
le secteur économique et la société 
dans son ensemble.  
 
Le soutien militaire belge à 
l'Ukraine, l'augmentation du budget 
de la défense, l'accélération du re-
crutement et la poursuite de l'exten-
sion des capacités participent à ce 
plan d'action. 
 

12.03  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, bedankt voor het 

antwoord, dat uitermate interessante informatie bevat. Het is geen over-
bodige luxe in deze geopolitieke situatie om onze weerbaarheid op te 
krikken, zonder daarvoor aan paniekzaaierij te doen. U hebt dat ook 
bevestigd. 
 
In het kader van mijn mandaat in het NAVO-parlement was ik vorige 
week aanwezig op het Transatlantic Forum. Daar werd heel uitdrukkelijk 
gezegd op alle vlakken, ook op budgettair vlak, dat Europe cannot con-
tinue to push the snooze button. Ik denk dat dat alles zegt en dat we 
daarvoor ook in dit land aandachtig moeten zijn. Dat spreekt voor zich. 
 
Ik wil u ook bedanken om de drie vooropgestelde plannen beknopt toe 
te lichten en om het NPCC op te richten, dat zal instaan voor de opvol-
ging en de implementatie van het weerbaarheidsplan. Ik zal dat zeker 
verder opvolgen. Ik weet niet goed hoe dat centrum is samengesteld, 
dus dat is misschien iets voor een opvolgvraag. 
 
We kunnen alleszins stellen dat een goede coördinatie van dat NPCC 
en het Nationaal Crisiscentrum cruciaal zal zijn voor een vlotte commu-
nicatie- en informatiedoorstroming. We zullen dat zeker verder opvol-
gen in deze commissie. 
 

12.03  Annick Ponthier (VB): La 

semaine dernière, j'ai assisté au Fo-
rum transatlantique, où il a été sou-
ligné que nous devons agir d'ur-
gence sur tous les fronts – y compris 
au niveau budgétaire – et renforcer 
notre résilience. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

13 Samengevoegde vragen van 

- Peter Buysrogge aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De indringingen in de kazernes van Defen-
sie" (56001552C) 
- Kristien Verbelen aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De beveiliging van de militaire sites" 
(56001601C) 

13 Questions jointes de 

- Peter Buysrogge à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Les intrusions dans les casernes de la Défense" 
(56001552C) 
- Kristien Verbelen à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La sécurisation des sites militaires" (56001601C) 
 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): Mevrouw de minister, uit de recente 

berichtgeving in de krant, onder andere in La Dernière Heure, blijkt dat 
het aantal verdachte gedragingen en veiligheidsincidenten rond het 
DOVO-terrein in Poelkapelle aanzienlijk is toegenomen. Incidenten zo-
als beschadiging van omheiningen, ongeoorloofde toegang en verken-
ningen zouden mogelijk bedoeld zijn om te testen hoever men kan gaan 

13.01  Peter Buysrogge (N-VA): 

Selon les médias, le nombre de 
comportements suspects et d'inci-
dents de sécurité a considérable-
ment augmenté autour du site du 
SEDEE à Poelkapelle. L'implication 
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bij het verkennen van de robuustheid van onze beveiliging. 
 
Bovendien wordt gesuggereerd, voor wat het waard is, dat er betrok-
kenheid van Rusland zou zijn, waarbij gebruikgemaakt zou worden van 
willekeurige personen, onder wie asielzoekers uit het naburige opvang-
centrum. Ik spreek in de voorwaardelijke wijs, want mocht dit kloppen, 
dan is het natuurlijk een ernstige bedreiging voor de militaire veiligheid 
en vraagt het om een doortastende aanpak. 
 
Mevrouw de minister, ik heb vragen voor u.  
 
Ten eerste, is de situatie in Poelkapelle uniek, of werden ook andere 
kazernes of militaire sites van Defensie, zoals die in Zeebrugge of el-
ders, geviseerd door soortgelijke incidenten? 
 
Ten tweede, kunt u aangeven welke kazernes nu onder een verhoogd 
dreigingsniveau vallen? Zijn er plannen of strategieën om de verhoogde 
dreiging structureler aan te pakken en om op termijn de risico's te ver-
minderen? 
 
Ten derde, welke specifieke maatregelen heeft Defensie reeds geno-
men of is zij van plan te nemen om de beveiliging van militaire domeinen 
als het DOVO-terrein in Poelkapelle structureel te versterken? Hoe wor-
den toekomstige inbreuken of tests van de beveiliging proactief voorko-
men? 
 
Ten vierde, kunt u toelichten hoe Defensie omgaat met de mogelijke 
betrokkenheid van externe actoren, zoals Rusland, bij de vermeende 
tests of indringing op militaire terreinen? Hoe past deze aanpak binnen 
de bredere nationale veiligheidsstrategie en hoe wordt daarover gecom-
municeerd met onze bondgenoten? 
 

de la Russie y est même soupçon-
née. 
 
D'autres casernes ou sites militaires 
sont-ils également visés? Dans 
quelles casernes le niveau de la 
menace a-t-il été relevé? Une ap-
proche plus structurelle est-elle en-
visagée pour faire face à la menace 
accrue? Comment la Défense en-
tend-elle renforcer la sécurité des 
domaines militaires? Comment la 
Défense réagit-elle face à l'implica-
tion éventuelle de puissances étran-
gères? 
 

13.02  Kristien Verbelen (VB): Mevrouw de minister, uit uw antwoord 

op mijn schriftelijke vraag blijkt dat het aantal incidenten op de DOVO-
site in Poelkapelle verontrustend gestegen is, van 1 incident in 2019 
naar 26 in 2024. Vooral in de twee jongste jaren zagen we een sterke 
stijging. Dat is een zorgwekkende evolutie, die vragen oproept over de 
veiligheid van onze militaire infrastructuur en over de mogelijke oorza-
ken van deze toename. 
 
Ik heb ter zake enkele vragen voor u.  
 
Ten eerste, hebben wij weet van gelijkaardige incidenten in de ons om-
ringende landen? Zien zij ook een toename van verdachte activiteiten 
op hun militaire sites? Wordt er daarover internationaal overleg ge-
pleegd, bijvoorbeeld binnen de NAVO? Kunnen wij iets leren uit die aan-
pak? 
 
Ten tweede, is er een analyse gemaakt van de oorzaken van deze stij-
ging? Er wordt vermoed dat Rusland discrete operaties uitvoert om de 
veiligheid van onze militaire terreinen te testen. Kunt u dat vermoeden 
bevestigen? 
 
Hoe ernstig is deze dreiging? Welke concrete maatregelen neemt De-
fensie om deze mogelijke buitenlandse inmenging tegen te gaan?  
 
Zijn er soortgelijke problemen op andere militaire sites in ons land, of 
gaat het hier specifiek over een probleem te Poelkapelle? Indien dat zo 

13.02  Kristien Verbelen (VB): 

L'augmentation du nombre d'inci-
dents sur le site du SEDEE à Poel-
kapelle est une évolution préoccu-
pante, qui suscite des questions sur 
la sécurité de notre infrastructure 
militaire. 
 
Des incidents similaires se produi-
sent-ils chez nos voisins? Ce point 
fait-il l'objet d'une concertation à 
l'échelon international? Les causes 
sont-elles analysées? Est-il exact 
que la Russie mène des opérations 
discrètes afin de tester la sécurité 
de nos domaines militaires? Com-
ment la Défense tente-t-elle de pa-
rer à l'ingérence étrangère? Le site 
de Poelkapelle est-il plus vulnérable 
que d'autres sites militaires? 
Quelles sont les mesures supplé-
mentaires envisagées? Une straté-
gie nationale est-elle en cours d'éla-
boration? 
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is, waarom is deze site zo kwetsbaar?  
 
U gaf ook aan dat bijkomende maatregelen gepland zijn. Welke con-
crete acties werden er al ondernomen en welke stappen volgen nog? 
Wordt er gedacht aan het versterken van de fysieke beveiliging, het in-
zetten van technologie of het verhogen van de personeelscapaciteit? 
 
Hoe ziet het bredere plaatje op lange termijn eruit? Is er een nationale 
strategie in de maak om dergelijke dreigingen structureel aan te pakken 
en om te voorkomen dat buitenlandse inmenging onze veiligheid blijft 
ondermijnen?  
 

13.03 Minister Ludivine Dedonder: Collega's, voor een aantal kwartie-

ren geldt nog steeds een verhoogde dreiging. Uit veiligheidsoverwegin-
gen kan ik hierop niet verder ingaan. Ik kan wel zeggen dat wij niet op 
deze recente gebeurtenissen hebben gewacht om actie te ondernemen 
en waakzaam te blijven. De situatie te Poelkapelle is niet uniek. Het doel 
is om onze systemen te testen. Risico's van spionage, subversie en sa-
botage gelden ten aanzien van Defensie in het algemeen. Dat zijn ge-
kende praktijken in het kader van hybride dreigingen door buitenlandse 
mogendheden.  
 
De toename van dergelijke incidenten loopt gelijk met de bredere evo-
lutie van hybride dreigingen in Europa. We stellen vast dat verschillende 
landen soortgelijke uitdagingen ervaren, waarbij specifieke toewijzing 
vaak complex en onzeker blijft. De waakzaamheid van alle betrokken 
diensten is al meer dan twee jaar verhoogd. Er loopt een project om de 
fysieke beveiligingssystemen te versterken. Er zullen ook briefings wor-
den gegeven om het personeel van Defensie bewuster te maken en zo 
de waakzaamheid te vergroten.  
 
Deze beveiliging is steeds een combinatie van vier elementen: het ont-
zeggen van de toegang, de detectie, het vertragen van indringers en 
een dispositief voor interventies. Defensie heeft zowel een taak te ver-
vullen in het kader van de nationale veiligheidsstrategie als in het kader 
van de verdediging van het nationale en NAVO- en EU-grondgebied. In 
die hoedanigheid is Defensie vertegenwoordigd in de verschillende for-
mele fora, zowel op nationaal vlak als bij de NAVO en de EU, waar in-
formatie wordt uitgewisseld en met onze partners en bondgenoten 
wordt overlegd. 
 

13.03  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Plusieurs casernes sont tou-
jours exposées à une menace ac-
crue, mais je ne puis m'étendre sur 
ce sujet pour des raisons de sécu-
rité. Nous avions pris des mesures 
bien avant les derniers incidents. 
L'augmentation du nombre d'inci-
dents s'inscrit dans le cadre de 
l'évolution des menaces hybrides 
qui émanent de puissances étran-
gères en Europe. Il est souvent dif-
ficile d'identifier précisément les au-
teurs. Les services concernés sont 
en état de vigilance accrue depuis 
deux ans. Un projet de renforce-
ment des systèmes de sécurisation 
physique est en cours. On s'attache 
également à consolider la vigilance 
du personnel. La Défense exerce 
une mission nationale et internatio-
nale dans le cadre de l'OTAN et de 
l'UE et participe aux concertations 
dans les différents forums. 
 

13.04  Peter Buysrogge (N-VA): Dank u voor uw antwoorden, me-

vrouw de minister. U bevestigt eigenlijk dat er daadwerkelijk dreigingen 
zijn geweest en dat er in Poelkapelle tests hebben plaatsgevonden. U 
zegt ook dat het geen alleenstaand feit is. Op het gerucht dat er asiel-
zoekers zouden zijn ingezet, bent u niet ingegaan, maar dat is wel zeer 
ernstig te nemen. 
 
We weten dat Rusland op vele fronten bezig is het vrije Westen aan te 
vallen. Het doet dat via cyberaanvallen. Het doet dat via de Noordzee. 
Onze kritieke infrastructuur wordt geviseerd. Daarover werd daarnet 
nog een vraag gesteld. 
 
We vernemen nu ook dat er tests worden uitgevoerd om de weerbaar-
heid van onze kazernes te bekijken. Het is zinvol om daar prioriteit aan 
te geven. U zegt dat de waakzaamheid wordt vergroot en er in de ver-
betering van beveiligingssystemen wordt geïnvesteerd. Het is echt 
noodzakelijk dat die initiatieven in de nabije toekomst verder worden 

13.04  Peter Buysrogge (N-VA): 

Les menaces sont réelles et les ini-
tiatives existantes doivent donc être 
renforcées.  
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versterkt en uitgevoerd, want de bedreigingen zijn er. 
 

13.05  Kristien Verbelen (VB): Dank voor uw antwoord. Het is goed 

om te horen dat het breder wordt bekeken, niet alleen wat er in België 
gebeurt, maar de hele internationale context. 
 
Ik hoop op een brede strategie, zodat het probleem niet opnieuw op-
duikt, of zodat we het op zijn minst kunnen inperken. We gaan dit zeker 
van nabij moeten blijven volgen. Het gaat immers over de veiligheid van 
onze militaire infrastructuur. 
 
Ik hoop in de toekomst een update over die bredere strategie te krijgen. 
 

13.05  Kristien Verbelen (VB): 

J'espère qu'on visera une stratégie 
élargie.  
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

14 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De Gunfiresite in Brasschaat" 

(56001576C) 

14 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le site Gunfire Brasschaat" 

(56001576C) 
 

14.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, begin 2021 werden 

de plannen meegedeeld om de artilleriecollectie van Defensie en een 
reeks voertuigen van na de Tweede Wereldoorlog die werden tentoon-
gesteld op de site Gunfire in Brasschaat te verhuizen naar een nieuwe 
site in de voormalige kazerne van Ieper en om het museum op te doe-
ken. De talloze vrijwilligers die instonden voor het onderhoud van de 
voertuigen en de stukken werden zo in de kou gezet en bleven enorm 
teleurgesteld achter. Ze tasten in het duister over hun rol en de toe-
komst van de collectie. 
 
Om de continuïteit van de publiekswerking te Gunfire zo lang mogelijk 
te kunnen garanderen, werd er afgesproken dat de collectiestukken uit 
een aantal artillerieloodsen als laatste aan bod zouden komen. Alle pu-
bliekswerking zou nu op 1 januari echter beëindigd worden. Zo zal ook 
de bestaande vrijwilligerswerking ten einde komen vanaf die datum en 
zal de toegang tot de site niet langer zijn toegestaan, behoudens enkele 
uitzonderingen. Het Gunfire Museum sluit nu tijdelijk, gedurende een 
jaar, de deuren. De vrijwilligers van het museum vrezen dat dit een uit-
doofscenario wordt. 
 
Wat is de stand van zaken in het hele traject? U zei in de vorige legis-
latuur dat een aantal vrijwilligers van de huidige Gunfiresite, vooral die 
van de tanks, destijds heeft aangegeven de overstap naar Ieper te zul-
len maken. U verwachtte dat de vrijwilligers van de artillerie de overstap 
niet zouden maken. Wat is de stand van zaken hierin? Kunt u ons een 
financieel overzicht bezorgen van de kostprijs voor Defensie van de ver-
huis naar Ieper? 
 
Wat is de stand van zaken rond de nieuwe site in Ieper? Is de nodige 
infrastructuur daar al voorzien om de artilleriecollectie en voertuigen van 
Gunfire te huisvesten? Voldoet die al aan alle voorwaarden en verkeert 
die in goede staat? Zijn er al personeel, vrijwilligers en museumwerking 
actief? Zo nee, binnen welk tijdsbestek zal men dit verhelpen? 
 
De gemeente Brasschaat heeft altijd gezegd de site waarop het Gunfire 
Museum staat te willen kopen van Defensie. Op die manier zou een 
kleiner museum kunnen worden uitgebouwd. Wat is daarin de stand van 

14.01  Annick Ponthier (VB): Des 

plans communiqués début 2021 
projetaient de transférer vers l'an-
cienne caserne d'Ypres la collection 
d'artillerie ainsi qu'une série de vé-
hicules d'après la Deuxième Guerre 
mondiale, jusqu'alors exposés sur 
le site Gunfire à Brasschaat.  
 
Quel est l'état de la situation, y com-
pris concernant la mutation éven-
tuelle de plusieurs bénévoles? 
Combien le déménagement coû-
tera-t-il? L'infrastructure requise 
est-elle déjà prévue? Qu'adviendra-
t-il du personnel, des bénévoles et 
du fonctionnement du musée? Il 
semble que Brasschaat souhaite 
acquérir le site Gunfire afin d'y im-
planter un musée plus petit. Qu'en 
est-il? La commune aurait été invi-
tée à adresser une demande de prêt 
officielle au War Heritage Institute 
(WHI). Est-ce exact? 
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zaken? Het War Heritage Institute (WHI) zegt zich constructief te willen 
opstellen bij nieuwe initiatieven. De gemeente zou uitgenodigd zijn om 
een officiële bruikleenaanvraag aan het WHI te richten. Is dat intussen 
al gebeurd? En wat zou die constructieve ondersteuning concreet kun-
nen inhouden? 
  
 

14.02 Minister Ludivine Dedonder: De verhuizing van het materieel in 

Brasschaat wordt in 2025 voortgezet en wordt beschouwd als een 
logistieke trainingsactiviteit voor de capaciteit ‘zware operationele 
transportmiddelen’. Die activiteit werd opgenomen in de trainings-
kalender. De uiteindelijke kostprijs zal worden bepaald door het 
effectieve aantal uitgevoerde transporten in 2025.  
 
Veel vrijwilligers van het Tankmuseum in Brasschaat hebben zich voor 
herstellingen op voertuigen uit de Tweede Wereldoorlog naar andere 
sites van het WHI begeven. De vrijwilligers van het bataljon artillerie 
hebben geen interesse om naar Ieper of naar Bastenaken te gaan.  
 
In Ieper zullen de artilleriestukken initieel gestockeerd worden in een 
gesloten depot. De site is in goede staat en er is voldoende personeel 
aanwezig, zowel actieve personeelsleden van Defensie als vrijwilligers. 
Zij voeren logistieke taken uit en staan in voor het onderhoud van de 
infrastructuur en de werking van het museum van de nabijgelegen sites 
van de Dodengang en de Kemmelberg.  
 
Defensie zal begin 2025 contact opnemen met de gemeente Bras-
schaat om de modaliteiten te bespreken in het kader van het beheer 
van de Gunfiresite na het verlaten ervan door het WHI. Het WHI is be-
reid om een vijftigtal stukken in duurzame bruikleen te geven.  
 

14.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Le déménagement du maté-
riel de Brasschaat se poursuivra en 
2025 et est considéré comme une 
activité d'entraînement logistique. 
Le coût dépendra du nombre de 
transports qui auront été effectués 
en 2025. 
 
De nombreux volontaires du musée 
des chars de Brasschaat sont partis 
vers d'autres sites du WHI pour ré-
parer des véhicules datant de la 
Deuxième Guerre mondiale. Les vo-
lontaires du bataillon d'artillerie ne 
sont pas désireux de déménager à 
Ypres ou à Bastogne. À Ypres, les 
pièces d'artillerie seront dans un 
premier temps entreposée dans un 
dépôt fermé. Le site est en bon état 
et un nombre suffisant de membres 
du personnel de la Défense et de 
volontaires y sont disponibles. 
Ceux-ci se chargent des tâches lo-
gistiques, de l'entretien de l'infras-
tructure et du fonctionnement des 
musées présents sur les sites du 
Boyau de la Mort et du mont Kem-
mel. 
 
Début 2025, la Défense prendra 
contact avec la commune de 
Brasschaat pour examiner les mo-
dalités de gestion du site. Le WHI 
est disposé à prêter une cinquan-
taine de pièces à long terme. 
 

14.03  Annick Ponthier (VB): Voor een aantal vragen blijf ik op mijn 

honger zitten. U weet dat wij in het verleden altijd de belangen hebben 
verdedigd van de talrijke vrijwilligers die aan toestellen of voertuigen in 
musea werken. Dat geldt niet alleen voor de desbetreffende site. U her-
innert zich ongetwijfeld dat wij dat ook deden naar aanleiding van de C-
130-saga in Melsbroek.  
 
We hebben samen met de vrijwilligers de plannen van de verhuizing 
vaak met lede ogen moeten aanschouwen. U zegt dat de verhuizing 
kadert in de logistieke trainingsactiviteit. Dat is goed. U zegt daarnaast 
dat de kostprijs daarvan momenteel nog niet is gekend.  
 
Mijn excuses als ik me vergis, maar ik denk uit uw antwoord niet te kun-

14.03  Annick Ponthier (VB): La 

commune de Brasschaat a-t-elle 
déjà adressé une demande officielle 
de prêt au WHI? 
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nen opmaken of de gemeente Brasschaat al een officiële bruikleenaan-
vraag heeft gericht aan het WHI. Kunt u die vraag nog beantwoorden? 
 

14.04  Ludivine Dedonder, ministre: Par le passé, quand nous en 

avions discuté, il y avait eu des échanges entre la commune et la Dé-
fense. Ici, je ne sais pas mais nous pouvons vous faire parvenir une 
réponse. 
  
 

14.04 Minister Ludivine Dedonder: 

Er hebben vroeger al contacten 
plaatsgehad tussen de gemeente 
en Defensie. Wat meer bepaald uw 
precieze vraag betreft, zal ik u een 
schriftelijk antwoord bezorgen.  
 

14.05  Annick Ponthier (VB): Als u me het antwoord op die concrete 

vraag nog kunt bezorgen, dan zal ik dit verder opvolgen. 
 

 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 

 

15 Vraag van Annick Ponthier aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De toestand van de afdeling 

Luchtvaart in het Legermuseum" (56001577C) 

15 Question de Annick Ponthier à Ludivine Dedonder (Défense) sur "La situation de la section Air du 

Musée de l'Armée" (56001577C) 
 

15.01  Annick Ponthier (VB): Mevrouw de minister, de schandelijke 

toestand van de vliegtuigen in de Luchtvaarthal van het Legermuseum 
is een aanhoudend euvel. De toestand van waardevolle toestellen uit 
de Eerste en Tweede Wereldoorlog die bezoekers kunnen bezichtigen, 
is schabouwelijk: ze staan er onder een dikke stoflaag en de toestellen 
die door de wielen zijn gezakt, staan op blokken. Het lijkt alsof er geen 
middelen worden geïnvesteerd, of althans dat er niet voldoende aan-
dacht wordt geschonken aan het waardevolle erfgoed dat het Legermu-
seum rijk is. Hoe verklaart u dat de toestellen er in zo’n erbarmelijke 
toestand bij staan? 
 
Welke acties of maatregelen zijn er de voorbije jaren genomen om te 
investeren in het Legermuseum, meer bepaald de Luchtvaarthal? 
 
Welke acties of maatregelen zullen in de toekomst genomen worden 
om de huidige toestand te verbeteren of te voorkomen? 
 
Welke feedback geven bezoekers over de verschillende collecties en 
meer bepaald over de Luchtvaarthal? Wat doen het War Heritage Insti-
tute (WHI) en het Legermuseum concreet met die feedback? Wordt de 
feedback bijgehouden en geëvalueerd? 
 
Wat is de stand van zaken rond het aantal bezoekers? Hoe evolueerde 
dat tijdens de voorbije regeerperiode? Denkt u dat er een verband kan 
zijn met de staat van de Luchtvaarthal? 
 

15.01  Annick Ponthier (VB): Des 

avions de la Première et de la Se-
conde Guerre mondiale se trouvent 
dans un état pitoyable au Musée 
royal de l'Armée.  
 
Comment cette situation s'explique-
t-elle? Quel montant a été investi 
dans le Musée royal de l'Armée ces 
dernières années? Quelles me-
sures seront prises à l'avenir pour 
remédier à cette situation? Quels 
sont les retours des visiteurs à pro-
pos des collections? Est-il tenu 
compte de ces retours? Comment le 
nombre de visiteurs a-t-il évolué au 
cours de la dernière législature?  
 

15.02 Minister Ludivine Dedonder: De Luchtvaarthal is al enkele jaren 

een werfruimte. De toestand is een gevolg van de werkzaamheden aan 
het dak en de gevel, die door de Regie der Gebouwen werden aangevat 
in 2020 en die de bedoeling hebben de infrastructuur gefaseerd op te 
waarderen en te verbeteren. Het masterplan voor de Jubelparksite, ge-
presenteerd op een persconferentie in de Koninklijke Musea voor Kunst 
en Geschiedenis in 2023 en goedgekeurd door de ministerraad in 2024, 
voorziet in een reeks investeringen, onder meer in de Luchtvaarthal. 
Een grondige reiniging van de Luchtvaarthal staat gepland na afloop 
van de werken aan het dak. 
 

15.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Depuis quelques années 
déjà, le Hall de l'Air du Musée royal 
de l'Armée est en chantier en raison 
de travaux réalisés à la toiture et à 
la façade. Par ces travaux, la Régie 
des Bâtiments entend améliorer les 
infrastructures en plusieurs phases. 
Le masterplan pour le site du Cin-
quantenaire prévoit notamment des 
investissements dans le Hall de 
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In de reacties aan het War Heritage Institute wordt het instituut gepre-
zen voor de collecties, maar er worden ook bedenkingen geuit over de 
staat van de vliegtuigen en van de Luchtvaarthal. In dat laatste geval 
worden er verontschuldigingen aangeboden voor de mogelijke onge-
makken. Het WHI houdt die reacties niet systematisch bij. 
 
De Luchtvaarthal blijft een grote aantrekkingskracht op het publiek uit-
oefenen. De evolutie van de bezoekerscijfers werd tijdens de vorige le-
gislatuur sterk beïnvloed door de COVID-pandemie en het langzame 
herstel nadien. In 2023 werden er weer meer dan 100.000 bezoekers 
geteld, net zoals in 2019. De cijfers zijn afgerond 107.000 bezoekers in 
2019 , 37.000 bezoekers in 2020, 53.000 bezoekers in 2021, 97.000 
bezoekers in 2022 en 100.000 bezoekers in 2023. 
 

l'Air. Après l'achèvement des tra-
vaux de toiture, un nettoyage appro-
fondi du Hall de l'Air est prévu. 
 
Les visiteurs réagissent avec en-
thousiasme face aux collections du 
War Heritage Institute (WHI), mais 
des critiques ont également été for-
mulées quant à l'état des avions. 
Dans ce cas, le WHI présente ses 
excuses mais il n'enregistre pas 
systématiquement les retours. Le 
Hall de l'Air demeure un pôle d'at-
traction majeur, avec plus de 
100 000 visiteurs en 2023. 
 

15.03  Annick Ponthier (VB):  Mevrouw de minister, bedankt voor uw 

antwoord. Het is altijd goed om een vinger aan de pols te houden, zeker 
wat ons legermuseum betreft, dat inderdaad een zeer waardevolle col-
lectie herbergt, zeker in de Luchtvaarthal. 
 
Ik vind dat u zich er iets te gemakkelijk van afmaakt door te verwijzen 
naar de werken aan het dak. De problemen zijn zeker niet nieuw. Ik 
herinner me dat, toen ik jaren geleden als commissielid een bezoek aan 
de Luchtvaarthal bracht, de toestand van de toestellen werkelijk erbar-
melijk was. Het leek alsof de site verlaten was. Dat moet oud-militairen 
die de Luchtvaarthal bezoeken echt hartpijn bezorgen, zo hoor ik toch. 
 
U zegt dat de bezoekers feedback geven, maar dat die niet systema-
tisch wordt bijgehouden. Dat lijkt me nochtans niet zo moeilijk. Ik dring 
erop aan dat u dat meeneemt in uw suggesties aan de heer Jaupart, 
die het WHI beheert en daarvoor verantwoordelijk is. Zo kunnen we na-
gaan wat er gedaan wordt met de feedback van bezoekers. 
 
Uiteraard zal ik de bezoekersaantallen bestuderen en tegelijk zal ik de 
gegevens over de feedback van bezoekers opvragen, want die moeten 
we echt grondiger analyseren en opvolgen. 
 

15.03  Annick Ponthier (VB): Vous 

vous en tirez un peu trop facilement. 
Les problèmes ne sont pas nou-
veaux et ne sont vraiment pas dus 
uniquement aux travaux de toiture. 
Peut-être pourriez-vous suggérer 
au WHI de conserver néanmoins 
une trace des réactions des visi-
teurs afin que nous puissions nous 
en faire une idée plus précise. 
 

Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

16 Vraag van Robin Tonniau aan Ludivine Dedonder (Defensie) over "De downtime van F-35A-gevechts-

vliegtuigen" (56001597C) 

16 Question de Robin Tonniau à Ludivine Dedonder (Défense) sur "Le temps de disponibilité des avions 

de combat F-35A" (56001597C) 
 

16.01  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, de eerste 

Belgische vlucht met de F-35A heeft vorige week donderdag plaatsge-
vonden vanop de Luke Air Force Base, uitgerekend in de woestijnstaat 
Arizona. De kostprijs van de 34 bestelde Amerikaanse straaljagers zal 
op 30 jaar oplopen tot 15 miljard euro. Dat is echter geen nieuws meer. 
 
De producent Lockheed Martin beloofde ons een uptime of beschik-
baarheid van minstens 65 %. Vandaag lezen we echter in publiek raad-
pleegbare rapporten die gemaakt werden op vraag van het Ameri-
kaanse Congres, dat de uptime van de F-35 gemiddeld amper 51 % 
bedraagt. Met andere woorden, de helft van de tijd kan de F-35 niet 
worden ingezet wegens de onbeschikbaarheid van reserveonderdelen 

16.01  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Le taux de disponibilité pro-
mis par le constructeur Lockheed 
Martin était d'au moins 65 % pour 
les F-35. Or, selon des rapports 
américains, il atteint à peine 51 % 
en moyenne.  
 
Quel est le taux de disponibilité de 
nos F-16 actuels? La disponibilité 
des F-35 a-t-elle été fixée conven-
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of door extra onderhoudstaken die niet kunnen worden uitgevoerd door 
Defensie zelf. 
 
Wat is de uptime van onze huidige F-16-vloot? Welk percentage van de 
tijd zijn ze onmiddellijk beschikbaar? 
Is de uptime van de bestelde F-35's contractueel vastgelegd? Zo ja, wat 
bedraagt het minimale percentage? 
 
Bent u op de hoogte van de lage beschikbaarheidstijd van de F-35's 
door problemen met de aanvoer van reserveonderdelen en onder-
houdswerkzaamheden? 
 

tionnellement? Avez-vous connais-
sance du faible taux de disponibilité 
des F-35, qui serait dû à des pro-
blèmes d'approvisionnement en 
pièces de rechange et à des travaux 
de maintenance? 
 

16.02 Minister Ludivine Dedonder: De beschikbaarheid van de F-16-

vloot houdt rekening met de onbeschikbaarheid van vliegtuigen in de-
pot-, preventief of correctief onderhoud. Dit resulteerde in het verleden 
in een operationeel inzetbare beschikbaarheid van ongeveer 65 %. De 
laatste jaren daalde dat percentage echter sterk, naar ongeveer 45 %, 
onder meer als gevolg van de ouderdom en de daarmee gepaard 
gaande structurele problemen, de langere periodes voor onderhoud en 
de beperkte beschikbaarheid van onderdelen. 
 
De beschikbaarheid van de F-35-vloot is contractueel vastgelegd en zal 
van nabij worden opgevolgd door zowel Defensie als de firma Lockheed 
Martin. Dat is een continu proces en de bevindingen worden tijdens ver-
schillende fora gedeeld met de gebruikers. Gebaseerd op die bevindin-
gen worden initiatieven ter verbetering van de beschikbaarheid inge-
voerd, en dit zowel in het domein van het onderhoud als in het domein 
van de herbevoorrading. De exacte contractuele details zijn echter niet 
voor het publiek beschikbaar. Aangezien België pas sinds vorige week 
zijn vliegactiviteiten heeft opgestart met de F-35, kunnen we momenteel 
het geciteerde percentage niet proefondervindelijk bevestigen. 
 

16.02  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Dans le passé, la disponibi-
lité opérationnelle des F-16 était 
d'environ 65 %. Ces dernières an-
nées, elle est tombée à plus ou 
moins 45 %, notamment en raison 
de leur ancienneté, de l'allongement 
des périodes de maintenance et de 
la disponibilité limitée des pièces. 
 
La disponibilité de la flotte de F-35 a 
été fixée conventionnellement et est 
suivie de près par la Défense et par 
Lockheed Martin. Des initiatives 
d'amélioration sont prises sur la 
base des observations effectuées. 
Les détails contractuels exacts ne 
peuvent pas être divulgués publi-
quement. La Belgique n'ayant en-
tamé ses activités aériennes avec le 
F-35 que la semaine dernière, nous 
ne pouvons pas encore confirmer le 
pourcentage cité. 
 

16.03  Robin Tonniau (PVDA-PTB): Mevrouw de minister, ik leer daar-

uit dat die 65 % de standaard moet zijn binnen Defensie aangezien 
onze vloot van F-16's 65 % van de tijd beschikbaar moest zijn. Dat is 
uiteraard gedaald doordat we investeren in nieuwe vliegtuigen en door 
een gebrek aan onderhoud. Dat begrijp ik, maar ik maak me wel zorgen. 
In dat rapport, opgevraagd door het Amerikaanse Congres, kan men 
lezen dat Defensie niet alle reparaties kan en mag uitvoeren en dat die 
moeten worden uitbesteed aan Lockheed Martin of een onderaanne-
ming daarvan, onder andere doordat de eigendomsrechten intellectueel 
beschermd zijn. 
 
We zijn nu in een staat van relatieve vrede wereldwijd, maar stel dat 
men in oorlog is, dan heb ik de indruk dat België niet bovenaan het lijstje 
voor hulp zal staan. Die problemen stellen zich vandaag immers al in 
de Verenigde Staten, met het beschikbaar stellen van reserveonderde-
len en reparaties. Volgens mij hebben we met die F-35's een kat in een 
zak gekocht. Het is een beetje zoals het programma Blind Gekocht. Men 
geeft al zijn spaarcenten aan iemand die dan iets voor u koopt en zegt 
dat dat het cadeau is, terwijl het niet is wat men heeft gevraagd. Een 
goede huisvader bestelt geen wagen op een plan, maar wil een be-
trouwbare wagen die kan rijden wanneer hij hem nodig heeft. Ik zou het 
gek vinden om nog meer F-35's te bestellen nu we zien dat er vandaag 

16.03  Robin Tonniau (PVDA-

PTB): Je retiens de votre réponse 
qu’une disponibilité de 65 % devrait 
être la norme au sein de la Défense. 
Il ressort du rapport américain que 
la Défense est tenue de sous-traiter 
certaines réparations à Lockheed 
Martin ou à des sous-traitants pour 
des raisons de droits de propriété 
intellectuelle. Quelles seraient les 
implications de cette situation si l’on 
devait se trouver en état de guerre? 
À mon avis, nous avons fait une 
mauvaise affaire avec ces F-35. 
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al zoveel problemen zijn met de inzetbaarheid van die toestellen in de 
Verenigde Staten, laat staan eens ze in België zijn. 
 
Tot slot wil ik u, uw kabinet en iedereen bij Defensie een vredevol ein-
dejaar toewensen. 
 

16.04  Ludivine Dedonder, ministre: Je ne suis pas suspecte: ce n'est 

pas moi qui ai acheté les F-35, puisque ce fut fait sous la précédente 
législature. En revanche, nous nous sommes assurés, avec les entre-
prises de sécurité et de Défense belges, que la maintenance puisse 
avoir lieu ici afin de raccourcir les délais, d'être opérationnels au maxi-
mum et d'avoir le plus de disponibilité possible. Donc, c'est un aspect 
opérationnel qui engendre des retombées économiques et sur le plan 
de l'emploi pour ces entreprises. C'est afin d'obtenir encore plus de re-
tombées économiques que nous nous sommes inscrits avec ces entre-
prises dans la perspective de l'avion du futur.  
 
Nous verrons bien ce qu'il en adviendra, mais au moins nous sommes 
là avec nos entreprises qui peuvent travailler en recherche et dévelop-
pement et qui, par la suite, en entrant dans ce programme, auront ac-
quis une certaine connaissance. De la sorte, elles pourront se dévelop-
per – ce qui est notoirement bon pour l'économie et pour la création 
d'emplois. C'est la logique. 
 

16.04 Minister Ludivine Dedonder: 

Ik ben niet verantwoordelijk voor de 
aankoop van de F-35's, dat werd tij-
dens de vorige legislatuur beslist. 
Wél hebben we de verzekering, met 
de bedrijven, dat het onderhoud in 
België zal gebeuren, wat de termij-
nen zal verkorten en voor een maxi-
male operationaliteit zal zorgen. 
 
Door mee te werken aan het project 
van het toestel van de toekomst zul-
len die bedrijven meer expertise op-
bouwen, en er zullen ook positieve 
gevolgen zijn op het stuk van eco-
nomische return en werkgelegen-
heid. 
 

De voorzitter: Mevrouw de minister, ik dank u voor de toevoeging. 
 
Het incident is gesloten. 
L'incident est clos. 
 

16.05 Minister Ludivine Dedonder: Mevrouw Ponthier, inzake uw 

vraag nr. 56001576C kan ik u nog melden dat er geen aanvraag tot 
bruikleen werd ingediend door de gemeente Brasschaat. 
 

16.05  Ludivine Dedonder, mi-

nistre: Pour encore donner un élé-
ment de réponse à la question 
n° 56001576C de Mme Ponthier: la 
commune de Brasschaat n'a pas in-
troduit de demande de prêt. 
 

De voorzitter: Mevrouw de minister, dat openstaande vraagje is meteen ook beantwoord, waarvoor dank. 
 
Collega’s, dat betekent dat we aan het einde van onze zitting zijn gekomen. 
 
De laatste woorden van de heer Tonniau waren heel wijs. Ik heb het over zijn warme woorden van appreciatie. 
Hij wenste ook iedereen fantastische, vredevolle en rustige kerstdagen toe. Het is een bijzonder hectisch jaar 
geweest. We zijn evenwel nog niet volledig aan het einde van het jaar gekomen. Misschien staat er nog het 
een en ander te gebeuren. 
 
Mevrouw de minister, al uw kabinetsmedewerkers en alle mensen van Defensie wil ik vredevolle kerstdagen 
toewensen. 
 
Collega’s, we zien elkaar in januari 2025 terug. Geniet van de kerstdagen en van de familie. 
 
Ik wens ook iedereen van de administratie van de Kamer te bedanken. 
 
De openbare commissievergadering wordt gesloten om 12.05 uur. 
La réunion publique de commission est levée à 12 h 05. 
 
  
  

 


